
Milí čtenáři, držíte v
rukou druhé číslo na-
šeho časopisu. Toto
vydání jsme zasvětili
létu. Léto bývalo pro
naše předky žijící na
vsi nejdůležitějším
ročním obdobím. Za-
číná nejdelším dnem
v roce, vrcholí žněmi
a tradičně končilo do-
žínkami. Žně a přede-
vším dožínky bývaly
pro obyvatele naší
vsi příležitostí pro se-
tkávání a společnou
práci a zároveň mož-
ností společně podě-
kovat za úrodu, která
obyvatele obce ži-
vila.
Práce na polích utu-
žovala rodinné vztahy
a v případě, že hos-
podář a jeho žena
neměli děti či je trá-
pil nějaký neduh, ne-
nechali je sousedé nikdy na holičkách. Vždy jim se sklizní pomohli.
Na vsi samozřejmě existovaly stavovské rozdíly, žili zde bohatí se-
dláci s řadou polností, drobní domkáři, kteří si museli pole pronají-
mat, chudí pastuchové živení obcí i dělníci jezdící za prací denně do
města. Všichni však byli sousedy a znali se.
Příchod moderní techniky na vesnici přinesl novou příležitost pro
utužení sousedské vzájemnosti. Jeden hospodář neměl šanci pořídit
si z vlastních prostředků drahé stroje, které by mu mohly usnadnit
práci. Hospodáři proto zakládali již od časů první republiky svépo-
mocná hospodářská družstva, která umožnila společně zakoupit mo-
derní stroje - parní lokomobily, traktory, mlátičky... Svépomocné
spolky a družstevnictví měly u nás mimořádnou tradici. Násilná ko-
lektivizace v 50. letech tuto myšlenku pošlapala a vyvolávala u lidí
naopak odpor.  Z obecní kroniky víme, že řada lidí do JZD nevstoupila
a mnozí z něj naopak brzy odešli. Přesto k životu na vsi jednotné ze-
mědělské družstvo dlouho patřilo a opět přispívalo ke vzájemnému
setkávání a poznávání občanů, kteří v něm byli zaměstnáni.
Dnes se Chválenice více přiblížily Plzni a hranice okresu Plzeň -
město se posunula až za Želčany, pod Vlčtejn. Život se zrychlil a na

sousedské setkávání přestává být pomalu čas.
Uzavíráme se do svých domků za vysoké
ploty a mnohdy nám je dokonce zatěžko
vzájemně se pozdravit a usmát. Přitom
právě vzájemnost odlišovala tradičně ves
od města.
Naše obec se rozhodla po pěti letech
opět uspořádat tradiční Setkání rodáků

a současných občanů Chválenic, Chouzov
a Želčan. Přípravami na tuto událost bu-

deme žít po celé léto. Uskuteční se 17. října
2015. Jde o příležitost setkat se a těm, kteří se

tu narodili a museli
naši obec z různých
důvodů opustit, před-
stavit, co nového
jsme zde za posled-
ních pět let vybudo-
vali a jak se Chválenice
proměnily. 
Jako upoutávku pro
setkání jsme vybrali
obrázek z první polo-
viny 20. století, kdy si
chváleničtí občané
společnými silami za-
koupili zemědělský
stroj - lokomobilu
(umístěnou na faře)
a společným úsilím
dovedli sklizeň do
zdárného konce.
Chtěli bychom vás po-
žádat, abyste podle
svých možností pod-
pořili zmíněný sraz
a poskytli příspěvky
ve formě sponzor-
ských darů. Zároveň

chceme všechny občany na toto setkání co nejsrdečněji pozvat.
Propojení současnosti s minulostí, kořeny a tradicemi a také posílení
sousedské vzájemnosti jsou dva úkoly, který si naše redakce při za-
kládání Chválenického trojlístku vytýčila. Vidět to můžete nejen
uvnitř tohoto čísla, ale i na obecních webových stránkách, které se
snažíme podle svým možností, schopností a znalostí doplnit. Mů-
žete zde najít překvapivé informace z historie i aktuální náměty pro
poznání celého našeho regionu. Nechceme totiž, aby Chválenice
byly pro své nové obyvatele jen šedou vesnicí u hlavní silnice, která
má především tu přednost, že je blízko Plzně. Plánujeme naopak
prezentovat rozmanitost tradic, bohatou minulost a zajímavé osob-
nosti mezi současnými obyvateli. Zároveň chceme propojit naše tři
vsi tak, abychom se všichni považovali za příslušníky jedné obce.
I v této věci bychom vás všechny, a především rodáky a potomky
původních chválenických, želčanských a chouzovských rodin, chtěli
požádat o pomoc. Naše galerie historických fotografií na portále
Flickr má totiž podtitul “Oživujeme paměť Chválenic”. K oži-
vení této paměti potřebujeme ale vzpomínky a historické fo-
tografie, které máte ve svých rodinných archivech.
Zároveň nemáme téměř žádné osobní vzpomínky ani
fotografie z historie Želčan a Chouzov. To je věc,
ve které byste nám mohli velice pomoci.
Léto je za dveřmi. Doufáme, že vám druhé číslo
Chválenického trojlístku pomůže zpříjemnit
horké dny u vody a nabídnout i tip na výlet do
okolí. Největší odměnou pro nás bude, pokud
si nezapomenete časopis přibalit na svou dvo-
lenou - ať už k moři, ,na chatu nebo prostě jen
na výlet vlakem, do přírody. Vyfoťte se s naším
časopisem kdekoliv a pošlete nám tuto foto-
grafii. Slibujeme odměnu.

LÉTO S CHVÁLENICKÝM TROJLÍSTKEM

Vaše REDAKCE
Hezké
léto !
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SLOVO STAROSTY OBCE CHVÁLENICE
Vážení spoluobčané, 
čas plyne jako voda a máte před sebou druhé vydání našeho obec-
ního časopisu. Po vydání prvního čísla jsem obdržel podnětné při-
pomínky, které jsme se pokusili zapracovat do tohoto čísla. 
Nyní bych se pokusil zrekapitulovat a nastínit dění v našich obcích,
seznámit vás s akcemi uskutečněnými a pozvat na akce připravo-
vané na prázdniny a podzim.
V uplynulém období jsme uspořádali setkání pro místní seniory,
které se uskutečnilo 27. března v přísálí kulturního domu při restau-
raci Na Radosti.Pro příchozí bylo nachystáno malé občerstvení, k po-
slechu zahrál na heligonku  pan Kubík. Posezení se zúčastněným
líbilo a všichni odcházeli domů s dobrou náladou. 
Dne 13. 6. 2015 upořádala obec, ve spolupráci s místními spolky, na
fotbalovém hřišti pro naše nejmenší dětský den. Za hezkého počasí
měly děti možnost zasoutěžit si v různých disciplínách, zařádit si na
nafukovacím hradě, seznámit se s životem indiánů, zatancovat si s
nimi a na konci dne se dovádět ve velké haldě pěny.
V současné době se rozbíhají přípravy na setkání rodáků a občanů
Chválenic, Želčan a Chouzov, které se uskuteční 17. 10. 2015.
Koncem února bohužel došlo v Želčanech k nemilé události - byl po-
ražen dominantní strom rostoucí nedaleko návsi. Poražení proběhlo
bez oznámení, proto jsem podal podmět k prošetření na Českou in-
spekci životního prostředí (dále jen ČIŽP). Doložil jsem důkazní ma-
teriály včetně dendrologického posudku, který popisoval dřevinu
jako zdravý a vitální strom. ČIŽP tento čin
posoudila jako neoprávněné odstranění
dřeviny a s firmou jež prováděla kácení
zahájila správní řízení. Firmě bude naří-
zena náhradní výsadba a bude udělena
peněžitá pokuta.
V průběhu měsíců března a dubna opra-
vili želčanští hasiči opěrnou zeď za klu-
bovnou a provedli odvodnění vjezdu do
hasičské garáže. Materiál na akci po-
skytla obec.
Do Chouzov byl umístěn k tenisovému
hřišti lodní kontejner, který bude sloužit
jako skladovací prostor pro nářadí.
V průběhu zimy proběhlo výběrové řízení
na dodavatele energií pro obec a školu.
Nejvýhodnější nabídku předložila společnost ČEZ a.s. Nabídnutá
cena obci ušetří ročně v rozpočtu přibližně 40 000,- Kč. Též byla pro-
vedena změna dodavatele telekomunikačních služeb (internet, te-
lefony), kde by roční úspora měla činit přibližně 15 000,- Kč.
Dále jsme se zaměřili na zefektivnění svozu separovaného odpadu,
neboť tyto náklady značně zatěžují rozpočet obce. Se svozovou fir-
mou se podařilo dohodnout úpravou jednotkových cen za manipu-
laci s nádobou a zároveň výměnu nádob za nádoby s větším
objemem a vhozem. Změnami bychom chtěli docílit snížení fre-
kvence vývozu nádob 1x za 14 dní. V případě, že bude tato perioda
dostačující, budu navrhovat zastupitelům, aby o ušetřené finance
byl ponížen poplatek za komunální odpad. Proto bych rád na tomto
místě apeloval na řádné sešlapávání separovaného odpadu (ze-
jména plastových a papírových obalů) a šetření prostoru v nádo-
bách. 
V únoru tohoto roku byly Plzeňským krajem vyhlášeny dotační tituly
pro obce a mikroregiony. Představenstvo mikroregionu Radyně,
jehož jsme součástí, se usneslo, že do tohoto dotačního titulu podá
žádost o dotaci na projekt na opravu drobných sakrálních památek.
Vytipovali jsem tři památky, které byly do projektu zahrnuty.
Jedná se o Boží muka v Chouzovech vedle kapličky, torzo Božích muk
v Želčanech a Boží muka ve Chválenich u kostelní zdi. Žádost o fi-
nanční podporu byla podána ve výši 300 000,- Kč, což byla nejvyšší
přípustná částka, projekt uspěl a bude podpořen finanční částkou
240 000,-Kč. V současné době se připravuje soutěž na dodavatele
prací. Oprava památek bude dokončena do října roku 2016. Do do-
tačních titulů Plzeňského kraje se přihlásila i naše obec a to do Pro-
gramu stabilizace a obnovy venkova s projektem na opravu
místních komunikací. Byla vytipována komunikace u Žítků, neboť na

ni máme zpracovanou projektovou dokumentaci a je vydáno sou-
hlasné stanovisko Magistrátu města Plzně odboru stavebně správ-
ního. Žádost o dotaci jsme podali na maximální výši podpory, a to
na 300 000,- Kč, finanční prostředky jsme obdrželi ve výši 290 000,-
Kč. V současné době probíhá výběrové řízení na dodavatele staveb-
ních prací. Při této příležitosti se zastupitelstvo obce usneslo, že se
provede ještě oprava komunikace u Votípků. Volba komunikací
vhodných pro opravu byla provedena na základě umístěného roz-
vodu pitné vody a vyšší frekvence využívání. Obě cesty by měly být
opraveny do konce roku. Víme, a jsme si plně vědomi neutišitelného
stavu místních komunikací. Bohužel se jedná o otázku značně ná-
kladnou, v mnoha případech narážíme na problematiku vlastnic-
kého práva k pozemku pod komunikací a též se místy setkáváme se
špatně zařazeným pozemkem pod komunikacemi v katastru nemo-
vitostí. V neposlední řadě je potřeba zohlednit rozvod inženýrských
sítí v místě stavby. Komunikace, které se nám nepodaří v blízké bu-
doucnosti opravit, se pokusíme udržet v takovém stavu, který
umožní bezpečné projetí. 
Letos v únoru byl Operačním programem životního prostředí ote-
vřen dotační titul, do kterého se naše obec přihlásila s žádostí na
finanční podporu při pořízení kompostérů pro občany našich obcí.
Na konci května byla výzva vyhodnocena a máme přislíbenou sub-
venci přesahující 1 milion korun. Nyní pracujeme na přípravě agendy
spojené s dotačním titulem, zahájeny budou kroky k vypsání výbě-
rového řízení na dodávku kompostérů. Systém rozdělení kompostérů

mezi občany bude nastaven tak, že každý
majitel nemovitosti určené pro bydlení
obdrží bezplatně formou výpůjčky od
obce 1 kompostér. Vycházíme ze skuteč-
nosti, že každý vlastník nemovitosti je i
poplatníkem za likvidaci komunálního od-
padu a má povinnost tento poplatek
uhradit a tudíž mu vzniká nárok na zá-
půjčku kompostéru.
Na začátku měsíce června byl na objed-
návku obce proveden ozdravný řez
stromů rostoucích u prodejny potravin a
topolu naproti bytovkám. V rámci
údržby veřejné zeleně každoročně do-
chází k nárůstu udržovaných ploch a také
z důvodu stáří stávající techniky se zastu-
pitelstvo obce rozhodlo pro pořízení no-

vého výkonnějšího malotraktoru. Byl vybrán stroj od firmy Wisconsin
Engineering CZ, s.r.o. model Piraňa. Již proběhlo výběrové řízení a
stroj by měl být dodán v polovině července, cena za dodávku nového
malotraktoru činí 361 548,- Kč vč. DPH. Jedná se o stroj české výroby
na profesionální úrovni. Věřím, že tato technika urychlí a zkvalitní
údržbu veřejných prostranství.
V průběhu letních měsíců bude probíhat při hlavní silnici od kostela
k bytovkám překládka vzdušného vedení elektrické energie do
země. Práce se dotknou obou stran komunikace. Touto akcí byla
obec donucena provést opravu místního osvětlení, které bude fi-
nancovat ze svého rozpočtu.
V neposlední řadě musím upozornit na probíhající změnu č. 1 Územ-
ního plánu obce Chválenice. V současné době byl předán návrh
změny pořizovateli Územního plánu a bude následovat projednávání
s dotčenými orgány. Proběhne-li vše bez komplikací, mohlo by za-
stupitelstvo obce tuto změnu schválit v polovině roku 2016. Bližší in-
formace ohledně změny Územního plánu vám poskytnu po dohodě
na obecním úřadě.
Závěrem bych Vás rád upozornil na obecní webové stránky
(www.chvalenice.cz), kde lze nalézt přehled všech plánovaných akcí.
Velkých změn doznala rubrika informace o obci. Zde naleznete roz-
sáhlá data a fotogalerie z minulosti obcí a našeho současného ži-
vota. Velké poděkování náleží p. Sankotovi, který rubriku spravuje.
Milí občané, přeji vám příjemné letní dny, krásnou dovolenou, dětem
nezapomenutelné prázdniny. Ať všichni načerpáme novou sílu a chuť
do další práce a nového školního roku.

Starosta obce Chválenice Pavel Kvídera
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Týden před začátkem jara,
uspořádal Český svaz žen ve
Chválenicích Tvořivé dílničky.
Příjemné odpoledne proběhlo v klubovně chvále-
nické hasičárny. Děti si zde mohly za pomoci do-
spělých vyzkoušet drátkování, práci s fymo, výrobu
mýdel, výrobu organzových kytiček, výzdobu z vr-
bových větviček a malování kraslic.

První masopust v novodobé historii Chválenic
proběhl poněkud nezvykle až 28. března a nesl se
v duchu rozverné zábavy. Průvod maškar doprovo-
dili muzikanti z okolí i z Chválenic. S povolením
pana starosty projel průvod v čele s žebřiňákem
plným dětí celými Chválenicemi. Všude, kam ma-
škary zavítaly, byly vřele přivítány, nechyběl tane-
ček s medvědem, výtečné občerstvení a dobré pití.

Při stavění májky se ve Chválenicích 30. dubna
2015 bavily děti i dospělí. Pro děti byly v čaroděj-
nické škole u rybníka přichystány soutěže. Posedět
u Májky letos přišlo opravdu mnoho z nás, přiletělo
i několik čarodějnic. Jako každý rok se opékaly
vuřty a zapíjely se pivkem. Májka byla vzorně uhlí-
dána až do ranních hodin.

13. června 2015 proběhl na chválenickém hřišti tra-
diční dětský den pořádaný obecním úřadem a mí-
stními spolky, především hasiči a SKK. Děti měly
za krásného počasí možnost vyzkoušet si své do-
vednosti. Odpoledne i letos zpestřilo vystoupení -
ukázka tance v indiánské vesnici. Na závěr se děti
osvěžily v pěně, kterou pro ně tradičně vytvořili ha-
siči z Koterova. V horkém dni se nikdo nevyhnul
možnosti smýt ze sebe pěnu ve studené vodě.

Obrazové střípky z Chválenic

AUTOŘI FOTOGRAFIÍ NA TÉTO STRÁNCE: Zbyněk
BOEHM ml., Milan GEIGER, Jiří SANKOT, Pavel KVÍDERA
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Střípky ze Želčan a Chouzov

Sbor dobrovolných hasičů Želčany zorganizoval 8.
května  již potřinácté na rybníčku u silnice v Želčanech
Rybářské závody aneb PLOUTEF FEST. Letošní
účast závodníků-rybářů byla rekordní. Akce se zúčast-
nilo celkem 50 rybářů místních i z širokého okolí, z
toho 23 dětí. Všechny děti si po závodech odnesly za
odměnu sladkosti. První 3 nejúspěšnější rybáři pak
pěkné ceny. Počasí přálo, občerstvení byl dostatek, z
dovezených reproduktorů vyhrávala muzika a tak ně-
kteří vydrželi nasávat příjemnou atmosféru této akce
u rybníčku až do noci.

6. ročník dětské hasičské soutěže v požárním útoku
a zásahu se džberovou stříkačkou CHOUZOVSKÝ
RYBNÍK uspořádal Sbor dobrovolných hasičů Žel-
čany v neděli 10. 5. 2015. Účast dětí z okolních
sborů celého okresu Plzeň-jih byla velká. Vždyť je
závod zařazen do Ligy mladých hasičů okresu
Plzeň-jih. Družstev starších žáků bylo 13 a mlad-
ších 9. Domácí děti nezklamaly a na domácí půdě
zazářily. Jak starší žáci, tak mladší žáci tuto soutěž
vyhrály. GRATULUJEME !!! 

Okresní kolo hry Plamen v Nepomuku, kde jsme si vybojo-
vali  postup do krajského kola v Trnové. V krajském kole jsme
reprezentovali okres Plzeň-jih i želčanský sbor ve dnech 13.-
14.6.2015. Za své výkony v Trnové si starší žáci zasluhují
VELKOU POCHVALU. Přestože si odvezli, po velice vyrov-
naném, boji 4. místo, vedli si na závodě VÝBORNĚ A BYLI
SKVĚLÍ. Na všechny disciplíny nastupovali s velkým nasaze-
ním. Prostě nám chybělo jen trošku toho sportovního štěstíčka
a ani okolnosti, které na krajské soutěži nastaly, nám nepro-
spěly. V sobotu byla pro velký déšť zrušena jedna disciplína,
branný závod, a v neděli se závodilo s erární mašinou, se kte-
rou jsme neměli možnost trénovat. Mohu hrdě říci, že přesto
že věkový průměr družstva našich dětí byl nižší než věkový
průměr dětí z družstev, které se umístily před námi: 1. Manětín
(PS), 2. Bystřice nad Úhlavou (KT), 3. Chodská Lhota (DO)
byli jsme pro ně rovnocennými soupeři. Myslím,  že se pře-
vážně sportovní víkend, dětem i vedoucím líbil. Mimo závody
jsme stihli ještě exkurzi u chovatele exotických ptáků a večer
nám na zábavě zahrála písničku na přání roková kapela
SIFON. 

AUTOŘI FOTOGRAFIÍ NA TÉTO STRÁNCE:
Tomáš NAVRÁTIL, Zbyněk BOEHM ml, Jana ŠKALOVÁ

30. dubna proběhlo také v Želča-
nech tradiční stavění máje. Této

akce s pohanskými kořeny, která nemyslitelně patří
k poslednímu dubnovému dni, se v Želčanech
zúčastnilo velké množství místních obyvatel a
především dětí. Želčanská mládež ozdobila májku
barevnými pentlemi a po jejiím vztyčení si všichni
společně upekli buřty.

Strana 4_Layout 1  19. 6. 2015  20:58  Page 1



Letošní jaro ve chválenické škole
V průběhu druhého pololetí jsme opět Všichni
pilně pracoVali. naučili jsme se spoustu no-
Vého a zajímaVého. pracoVali jsme na různých
projektech V rámci školní Výuky – např. „Veli-
konoce“, „ přírodní společenstVí“, „ den země“,
„projekt k 70. Výročí osVobození“, „projekt k
600. Výročí upálení jana husa“ apod.
17. března  za námi přijel  do školy pan Pavel
Barák, kterého velmi dobře známe. Zopakovali
jsme si zásady ošetření drobných poranění,
která nás mohou kdykoli potkat, a proto je
dobré znát, jak bychom rány ošetřili a jak by-
chom se zachovali např. v situaci, kdyby se na-
šemu kamarádovi stal úraz. Také jsme si
zopakovali důležitá telefonní čísla, procvičili re-
suscitaci a další znalosti ohledně poskytování I.
pomoci.
20. března jsme se s naší novou Moranou vydali
k  rybníčku, abychom se opět po roce rozloučili
s „paní Zimou“. Je to naše tradiční cesta vsí, kdy
zpíváme písničky a pokřikujeme říkadla o jaru,
odháníme chladnou a nepříjemnou zimu a vítáme nové roční ob-
dobí. K tomu se doprovázíme na rytmické hudební nástroje. Letos,
stejně jako loni, symbol zimy vhodila do vody paní učitelka Šárka
Matasová, která také byla největší pomocník – nám dětem – při vý-
robě této Morany. Nakonec jsme si zazpívali písničky o jaru, teple a
sluníčku, abychom nové roční období přivítali.
V březnu jsme měli recitační a pěveckou soutěž. Po skončení dru-
hého kola soutěže ve zpívání na nás čekalo překvapení v podobě
návštěvy Pavla Baráka, který nejenže pomáhá při záchraně lidských
životů, ale i hraje v kapele a přivezl nám ukázat
dva nástroje – basovou kytaru a soupravu bubnů.
Nebyla to jen ukázka, ale mohli jsme si i na bubny
zkusit zahrát jako opravdoví bubeníci. Pak jsme
si s paní učitelkou Janečkovou a s panem Bará-
kem za doprovodu klasické akustické i basové ky-
tary zazpívali naší oblíbenou písničku z pohádky
„Kouzla králů“ – „Buchty“. Akce se nám velice lí-
bila. 
V pátek 6. března se konal v naší škole tradiční

karneval. Tělocvična školy byla plná princezen a
princů, ježibab a čarodějů, sportovců a marodů.
Všechno řídila Slunečnice a Myška Krasava.
Jedna maska byla hezčí než druhá a nás čekal ne-
lehký úkol vybrat ty nejlepší. Nikdo nebyl tím, jak
ho známe – vždyť se přeci skotačilo na maškar-
ním bále. Všichni jsme si zasoutěžili a zatancovali
a s radostí jsme se rozešli na jarní prázdniny. 
27. března jsme se vydali na vycházku kolem
řeky Berounky spolu s naším průvodcem panem
Karlem Makoněm. Absolvovali jsme „stopo-
vačku“, během které jsme plnili úkoly připravené na dřevěných ků-
lech. Povídali jsme si o jaru, o tom, jak se probouzí příroda a
živočichové. Zároveň jsme navštívili Záchrannou stanici pro ne-
mocná zvířátka v Plzni Doubravce. I tady na nás čekal kvíz o znalos-
tech naší přírody, ve kterém jsme uspěli. 
Po roce opět přišla oslava všech čarodějnic a ježibab, a tak jsme i
my s našimi žáčky a žákyňkami Základní ježibabí  školy uspořádali
čarodějný slet. Během sletu se také samozřejmě čarovalo a kouzlilo.
Vrchní čarodějnice též čarodějnicím a čarodějům školou povinným
četla  budoucnost  z ježibabích karet. Všichni  obdrželi  od jedné z
velkých ježibab kouzelný  červený pokrm na dobrou náladu  a opekli
jsme si buřtíky. Počasí, které v uplynulých dnech trošku zlobilo, se
umoudřilo a naše akce proběhla za sluníčka. Soutěže o výrobu „Nej-
krásnější  ježibaby“ se zúčastnili téměř všichni a zasloužili si proto
diplom a malou odměnu.
5. 5. 2015 jsme se opět vydali na dopravní hřiště v Blovicích, aby-
chom si upevnili vědomosti a dopravní předpisy, které musí znát
každý účastník silničního provozu. Vyzkoušeli jsme si jízdu na kolech
na dopravním hřišti. Potom jsme v učebně s paní učitelkou Základní
školy v Blovicích absolvovali výuku a závěrečný test. Někteří z nás 

obdrželi i „Řidičský průkaz pro malé cyklisty“ jako
odměnu.
6. května 2015 jsme přivítali milou návštěvu. Už
po druhé zavítali do našeho kostela  sv. Martina
ve Chválenicích  „Les Tongues Joviales“ – sbor
francouzských zpěváků z města Chaussin, které
leží ve Francii v oblasti Departmane de Jura. Spo-
lečně s ním přijeli i jejich kolegové –  plzeňský pě-
vecký sbor  – „Přátelé z Plzně“.  Paní učitelka O.
Janečková si na toto setkání připravila s pěvec-
kým kroužkem několik lidových písniček. Děti se
na vystoupení těšily a pečlivě se písničky učily,
neboť to pro ně byl neobvyklý zážitek – zpívání s
francouzskou „návštěvou“. Za své vystoupení se
rozhodně nemusely stydět. Byly odměněny za-
slouženým potleskem. Jako druzí  přednesli  své
písně  „Přátelé z Plzně“ a na závěr jsme si mohli
vyslechnout písně od francouzského sboru „Les
Tongues Joviales“. Část skladeb upravil pro sbor
sbormistr Francois Ponsot. V úplném závěru za-
zněla „Plzeňská věž“, kterou si zazpívaly všechny

tři sbory společně. Doufáme, že se ještě s přáteli z Francie setkáme.
15. května jsme  navštívili skládku a třídírnu odpadu v Černošíně.
Dozvěděli jsme se, že se zde provádí  ekologická likvidace odpadů,
sběr nebezpečných odpadů, svoz komunálního odpadu v nádobách,
mobilní sběr nebezpečných odpadů, likvidace nebezpečných od-
padů a kompostování bioodpadů. Pán, který nás zde provázel, si s
námi povídal o důležitosti třídění odpadu, o tom, jak se dají věci
znovu zpracovat, o tom, jak se staré věci recyklují a pak výrobky,
které se z recyklovaných hmot znovu vyrobí, mohou sloužit dál, aniž
bychom musely škodit životnímu prostředí a kácet například lesy či

těžit písek  apod. Děti naší mateřské i základní
školy si ve výuce pravidelně o ochraně životního
prostředí povídají. I ve škole jsou děti vedeny k
tomu, aby správně uměly třídit odpad – máme
zde barevné kontejnerky. Proto neměly problém
odpovídat na lektorovy otázky, které jim v prů-
běhu vyprávění kladl. Prohlédli jsme si třídírnu –
pás, na kterém odpad putuje a zdejší pracovníci
ho dále třídí podle druhu či barev, viděli jsme i
kompostárnu a zdejší skládku. Díky speciálnímu
postupu se zrecyklovaný odpad, který se už dál
nedá použít v žádné výrobě, umístí pod povrch
země a na něj se přihrne zemina,  zasadí stromy
a zaseje tráva. Během několika let tak  vznikne
nová travnatá plocha, která již nehyzdí okolí, ale
krásně se začlení do přírody. Je důležité si stále
připomínat, jak rychle se příroda dá zničit a jak
dlouho trvá napravování škod a obnova. Exkurze
byla pro nás velice zajímavá a přínosná.
Dne 1. června jsme se opět vydali do Prusin, kde
pro nás byla připravená akce zaměřená na zkou-

mání přírody. Přivítal nás Honza Hibler, se kterým dlouhou dobu
spolupracujeme, rozdělil nás do skupin a seznámil s  úkoly, které nás
čekaly. Nejprve jsme vyběhli na louku v blízkosti tamější školy a za-
poslouchali se. Měli jsme zapsat vše, co  slyšíme. Zahráli jsme si také
na badatele….jako opravdoví vědci. Pod mikroskopy jsme měli na-
chystané ukázky přírodnin: peříčko, mravence, trávy, větvičky. Bylo
to zajímavé pokoukání. Následovalo opět pozorování přírody, do-
mácích živočichů –  jejich chování a projevy. Na závěr akce jsme si
upekli buřty a zakončili den hodováním.
V červnu na nás ještě čeká školní výlet do Velhartic a okolí, pro-
běhne tradiční „ Školní desetiboj“ – deset sportovních disciplín, ve
kterých si prověříme svoji zdatnost. 
24. června od 16.00 hod. se v tělocvičně školy slavnostně rozlou-
číme s žáky 5. ročníku a pasujeme prvňáčky na čtenáře. Na tuto
akci srdečně zveme rodiče, prarodiče a širokou veřejnost.
Na letní prázdniny, které se nezadržitelně blíží, se samozřejmě tě-
šíme, ale čeká nás ještě spousta práce v lavicích, zkoušení, písemky
a dokončování všech rozdělaných aktivit.

NOVINKY Z NAŠÍ ZÁKLADNÍ ŠKOLY

Za základní školu 
Mgr. O. Janečková
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Jak mne inspirovala chorvatská škola
V roce 2014 oslavil vzdělávací program Začít spolu 20 let působení
v ČR. V současné době je realizován ve více než 30 zemích světa.
Mezinárodní označení pro tento program je Step by step. Zaštítěn
je mezinárodní asociací ISSA (International Step by step Asociation).
Společnost Step By Step realizuje  projekty na podporu profesního
i osobnostního růstu pedagogů. Tyto projekty jsou financovány z
fondů EU. Již v roce 2012 jsem se zapojila do celoročního projektu
„Inkluzivním vzděláváním k autenticitě prostředí“.
V letošním školním roce 2014/2015 volně navázal  projekt  „Hra-
jeme si, objevujeme, pracujeme“. V rámci projektu jsem měla mož-
nost (kromě tuzemských stáží – což by také vydalo na samostatný
článek a jistě stojí za zmínění ) zúčastnit se zahraniční stáže do před-
školních zařízení v Chorvatsku.
Cílem bylo získat zkušenosti z předškolních zařízení v zahraničí
včetně informací o systému profesní podpory pedagogů v dané
zemi,  seznámit se s prací pedagogů v zahraničí a získat podklady a
inspiraci pro vlastní praxi.  
Navštívili  jsme  2 předškolní zařízení v Záhřebu - MŠ Špansko a MŠ
Savica . A podívali se do Školy v přírodě zřízené městem Záhřeb pro
všechna jejich  předškolní zařízení.
V Chorvatsku jsou Mateřské školy financovány městem, na rozdíl
od  ZŠ, které financuje ministerstvo školství.
Učitelky jsou přijímány s  bakalářským(Bc) pedagogickým vzděláním.
Po ukončení studia podstoupí tzv. přípravný/zkušební rok, po uply-

nutí 1 roku osvědčí-li se
a složí-li zkoušku  se z
nich teprve stává  „pl-
nohodnotný pedagog”.
Mateřská a rodičovská
dovolená je v Chorvat-
sku poskytována pouze
do 1roku věku dítěte.
Proto jsou do MŠ přijí-
mány děti už od věku 1-
2 roky. Výchova takto
starých dětí je zamě-
řena na postupnou
adaptaci dítěte v pro-
středí ( zpočátku  1-
2hodiny samo bez
rodičů), dále na odvy-
kání od plínek, vedení k
samostatnosti, poznání
si svého místa( mají
označeno svojí fotogra-
fií ).

Aby byl dosažen individuální přístup, dělí si p.učitelky děti do men-
ších skupinek ( např. vycházky-pouze na terase!, oblékání, mytí
rukou..) Dětí je zapsáno 20-24, ale dle slov p.učitelek se jich nikdy
plný počet nesejde. Přesto v době naší návštěvy jich bylo na třídě
15! Obdivuhodné to vidět v praxi. Vybavení a materiální zajištění
školek je přizpůsobeno všem věkovým kategoriím.  Navštívené MŠ
měly 12-15 tříd – cca 300 dětí. Podle slov paní ředitelky se v Záhřebu
jedná o středně velkou MŠ. Školky mají k dispozici svého speciálního
pedagoga, psychologa, logopeda, zdravotní sestru.
Vybrané školky byly zapojeny do programu Začít spolu-jehož jednou
z priorit je práce v tzv. Centrech aktivit.
Ve školkách jsme měly možnost zhlédnout dopolední činnosti v cen-
trech aktivit na několika třídách. Každá třída měla svůj tématický
program, čímž se nám naskytla rozmanitá škála inspirací a různoro-
dých činností pro práci s dětmi.
Prostředí tříd je vytvořeno tak, aby podněcovalo děti k učení, ke
zkoumání a experimentování. Děti mají možnost volby v realizování
zadaných činností. U předškoláků(6-7let) se dbá, aby v průběhu
týdne navštívily a vyzkoušely všechna nabízená centra ( vyplynulo z
rozhovoru s učitelkami  ).
V centrech je někde jeden zadaný úkol, jinde více úkolů různé ob-
tížnosti. Materiály mají děti volně k dispozici( je ho dostatek ) -viz.
připravené   prostředí.
Děti mají možnost zhodnotit svoji práci, sdílet své nápady a zkuše-
nosti ,  mluvit o svých pocitech, jak jsou se svojí prací spokojeni, co
bylo obtížné, co je těšilo apod.,( zejména na konci činnosti nebo na
konci týdne). Líbilo se mi i „neslovní“  hodnocení  úkolů – pracovních
listů – kde děti ohodnotily svůj pocit z odvedené práce obrázkem.
Práce a výstupy z aktuálních projektů měly vystaveny nejen ve tří-
dách , ale i po celé budově školky.
Učitelky komunikovaly s dětmi mile, ocenění byla konkrétní a po-
pisná. Bylo patrné, že děti jsou zvyklé naslouchat kamarádům. V
centrech fungovala samostatnost  a kde to bylo potřeba  i spolu-
práce.
Přestože naše škola není zapojena ve vzdělávacím programu Začít
spolu, absolvované semináře a stáže byly velmi inspirující a pod-
nětné a mnoho nápadů a námětů využíváme již nyní  v možnostech
a dle potřeb naší třídy. Vyzkoušeli jsme mnohé aktivity a vyrobili
různé pomůcky( zjistili, že ne vše kvalitní a funkční musí stát hodně
peněz). Stáže, kterých jsem měla možnost  se zúčastnit (jak zahra-
niční v Záhřebu, tak tuzemské) shledávám velmi podnětné, přínosné
a smysluplné.
Materiály včetně elektronické
prezentace z této zahraniční
stáže jsou k nahlédnutí  ve
škole.

„Čas utíká jako voda, hlavně tam, kde je pohoda. Hrajeme si, vyrá-
bíme, v družině se nenudíme.“ 
Druhé pololetí se nám zanedlouho uzavře letními prázdninami, ale
my stále jedeme plnou parou vpřed. Čeká nás jedno
dobrodružství za druhým. Ve čtvrtek 11. 6. podnikne
celá škola výlet do Velhartic, na který se moc těšíme.
Následující týden si změříme své síly v desetiboji, a v
posledním týdnu školy se slavnostně rozloučíme s žáky
pátého ročníku, se kterými rovněž bude probíhat slav-
ností pasování prvňáčků na čtenáře. 
Mnoho dobrodružství je před námi, ale když se ohléd-
neme zpět, odvedli jsme velký kus práce. V družině
jsme se zabývali mnoha projekty, které byly pro nás
přínosné a zajímavé. Zaměřili jsme se na zdravý životní
styl, povídali si o správném stravování a v kroužku ši-
kovné ruce, jsme si zhotovili zdravou svačinku. Pří-
pravu pokrmů jsme obohatili pravidly  etikety, které
se nám hodí při oslavách či slavnostních příležitostech, 

Mgr. Kateřina Bartoňová,
učitelka MŠ

užili jsme si spoustu legrace a poučili jsme se, jak bychom měli zdvo-
řile vystupovat ve společnosti. Dále jsme se poohlédli za historií naší
školy, která je velice zajímavá,vyhledávali jsme informace v tištěných
publikacích či na internetu, a sestavili koláž všech zajímavých míst

Chválenic, které jsme doplnili námi získanými informa-
cemi. Důležitý pro nás byl den Země, na který jsme se
pilně připravovali a snažili jsme se ho co nejlépe po-
chopit a Zemi tak vyjádřit náš vděk a přání pro obyva-
tele a přírodu celé zeměkoule. Zaměřili jsme se na
části Země, které by byly možné vylepšit, a vyráběli
jsme na počest toho významného dne mnoho výrobků
z recyklačního materiálu. 
Bylo toho mnoho, co jsme tento školní rok prožili, je
na co vzpomínat a věříme, že příští školní rok poje-
deme stejným tempem a budeme se vám moc poch-
lubit, co jsme všechno zažili a zvládli. Přejeme krásné
letní prázd-
niny. Zdraví vás školní družina z Chválenic

Proč se ve školní družině nenudíme?
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Vzpomínky na stáž ve Velké Británii
ZŠ a MŠ Chválenice, se ve školním roce 2014/2015 zapojila do pro-
jektu, jehož cílem je podpořit profesní rozvoj pedagogických pra-
covníků MŚ v oblasti polytechnického vzdělávání, představit
možnosti polytechnického vzdělávání v raném věku dítěte a nabíd-
nout moderní, atraktivní a metodicky efektivní nástroje a postupy
prakticky využitelné ve vzdělávacích programech MŠ. Projekt reali-
zuje Techmania Science Center Plzeň ve spolupráci se společností
Dimenze-AZ, s. r. o., v rámci Operačního programu Vzdělávání pro
konkurenceschopnost. Projekt je kofinancován Evropským sociálním
fondem v ČR a částí státního rozpočtu vyčleněnou  pro MŠMT.   Ze
souboru pěti vzdělávacích programů akreditovaných v systému
DVPP  se naše MŠ zaměřila na dva programy, a to Profese, činnosti
a nářadí a Polytechnické didaktické pomůcky a jejich využití ve
výuce.   Na základě účasti v programu Profese, činnosti a nářadí do-
káže učitel seznámit děti s vybranými technickými profesemi tak,aby
děti pochopily, jaké činnosti profese obnáší a jaké jsou v nich použí-
vány nástroje a nářadí. Dále umí dětem vysvětlit přínos profesí a je-
jich prostřednictvím poskytnout nové poznatky z různých oblastí
života a společnosti. Program Polytechnické didaktické pomůcky a
jejich využití ve výuce má za úkol poskytnout účastníkovi přehled o
dostupných didaktických pomůckách na trhu, usnadnit mu volbu
vhodných pomůcek a umožnit efektivní využití ve vzdělávání dětí
předškolního věku. Jako jedna ze šesti učitelek MŠ v Plzeňském a
Karlovarském kraji, vybraných ze čtyřiceti zájemců, jsem se ve dnech
2. až 5. června 2015 zúčastnila stáže v Manchesteru ve Velké Britá-
nii.  Tato stáž je vedle kombinovaného studia, prezenční části a prak-
tického nácviku součástí jednoročního vzdělávacího kurzu.  Program
stáže zahrnoval návštěvu státních i soukromých britských předškol-
ních zařízení, setkání s vyučujícími a hospitaci při výuce.
V úterý 2. 6. jsme přiletěli do Leedsu. Odtud byl zajištěn transfer do
Halifaxu. Tam nás přivítal personál hostitelské organizace Eureka.
Poobědvali jsme, prohlédli si Muzeum dětí a vzdělávací programy
pro děti.  Se zájmem jsme navštívili jejich vlastní předškolní zařízení.
Toto soukromé zařízení vzniklo ze zaskleného nástupiště části ná-
dražní budovy rekonstruované pro tento účel. Protože druhá část
nádraží je stále funkční, děti mohou pozorovat příjezd a odjezd
vlaků.  V zařízení existují jen dvě řízené aktivity: jedna dopoledne,
druhá odpoledne. Jinak mají děti značnou volnost ve výběru čin-
ností. Učitelky se hodně věnují pokusům a to je pro děti velmi atrak-
tivní. Provozní doba začíná v 7.30 hod. a končí až v 18 hod. Děti spí
v zařízení podle potřeby. Název zařízení je výstižný: Eureka! (U nás
je běžné heuréka, což je bližší původní řecké podobě.  Jde o Archi-
medovo zvolání, když v lázni nečekaně objevil hydrostatický zákon.
Heuréka znamená v překladu Našel jsem!)  Měli jsme možnost se-

známit se se soukromým
zařízením montessoriov-
ského typu. Taková škola se
zaměřuje na podporu dí-
těte při rozvíjení jeho po-
znatků a dovedností s
vyloučením zbytečného
stresu a negativních vlivů
na jeho psychiku. Zařízení
navštěvují děti od tří do
šesti let.  V učebně není te-
levizor a děti nesmějí po-
užívat mobilní telefony.
Učitelka začne s nějakou
činností a děti se postupně 

přidávají. Hledají řešení
problémů. Většinou jsou
úspěšné. Zařízení má
vlastní malou "farmu" s
několika hospodářskými
zvířaty. Děti je ošetřují a
krmí a seznamují se s je-
jich užitkovostí . Zápisy a
vstupy dětí do zařízení
jsou třikrát za rok v kaž-
dém ze tří trimestrů.
Zhlédli jsme i soukromé
zařízení v přírodním pro-
středí. Chodí do něho jen
šest dětí třikrát týdně od
9 do 14 h. Místo běžné budovy tady mají postavenou jurtu, okrouhlý
stan asijských kočovných kmenů s kopulovitou střechou.  V jurtě
děti tráví polovinu času, druhou polovinu venku. Pobytem venku i
za nepříznivých povětrnostních podmínek se děti otužují. Tento typ
zařízení je možné přirovnat k lesním školkám u nás.
V Manchesteru jsme navštívili státní předškolní zařízení pro čtyř- až
pětileté děti. Ty chodí do 1. třídy ZŠ. 30 minut sedí v lavicích a učí
se. Pak se jdou proběhnout nebo hrají různé hry a jejich půlhodi-
nové učení se opět opakuje. Je to neobvyklé spojení předškolního
zařízení a 1. třídy ZŠ. Samy učitelky řekly, že rodiče příliš spokojeni
s takovým řešením nejsou. Překvapeni jsme byli i jejich hřištěm. Je
to menší prostor plný betonu. Prohlédli jsme si i tělocvičnu a učebnu
počítačů. Děti se podle svých zájmů mohou zúčastnit i činnosti v
kroužcích.  Prohlídka školy skončila nečekaným setkáním se čtyřle-
tou českou Romkou, jejíž rodiče žijí ve Velké Británii. Ještě  před od-
letem jsme si prohlédli radnici v Manchestru.    
Využití času při stáži bylo maximální. Každý večer jsme diskutovali
o tom, co jsme viděli, hodnotili jsme návštěvu jednotlivých škol,
psali si poznámky a přemýšleli, co můžeme aplikovat u nás. Poslední
den pobytu ve Velké Británii jsme se přesunuli na letiště do Leedsu.
Za tři hodiny jsme přistáli na letišti V. Havla v Praze a byli jsme zase
doma. Čtyřdenní stáž skončila.
V čem se britská předškolní zařízení liší od našich MŠ?  Školní rok se
dělí na tři trimestry. Děti jsou do zařízení přijímány třikrát ročně. V
zařízeních mají značnou volnost: rozhodují, čím se budou zabývat,
co budou dělat. Začátek a konec provozní doby je odlišný. To souvisí
s jiným denním rytmem ve Velké Británii.  Ve třídách nejsou jenom
děti britských rodičů, ale i  příslušníci jiných etnik. Jiný je počet uči-
telek odstupňovaný podle věku dětí. Od tří měsíců pečují tři vycho-
vatelky o 9 dětí, od 1 roku se tři učitelky starají o 12 dětí, od 2 let
má jedna učitelka na starosti 4 děti a o děti ve věku 3 až 4 let pečuje
jedna učitelka o 5 dětí. Je pro nás neobvyklé, že po skončení vyučo-
vání učitelky uklízejí. (Ve Velké Británii trvá placená mateřská dovo-
lená šest měsíců.)
Je známo, že se ve Velké Británii jezdí vlevo. Na to si návštěvník ob-
tížně zvyká, zvlášť když je řidič. Typické počasí, kdy se střídá déšť se
sluncem, neminulo ani nás. Viděli jsme i známé poschoďové auto-
busy. Seznámili jsme se  také s britskou kuchyní - při obědech v před-
školních zařízeních  a při snídaních a večeřích v hotelu. Ochutnali
jsme speciality, a dokonce i pivo. 

Markéta Nachtmanová
vedoucí učitelka MŠ

ČESKÝ ROZHLAS VE CHVÁLENICÍCH
Ve středu 20. května odvysílal Český
rozhlas Plzeň v rámci pořadu U vás
doma, celodenní rozhlasovou pohlednici
z Chválenic. Posluchači se tak prostřed-
nictvím reportéra Richarda Langera ocitli
uprostřed naší obce a mohli vnímat
atmosféru života u nás ve Chválenicích.
Pan reportér se svým mikrofonem zavítal
nejprve do naší školy a poté vedly jeho
kroky do restaurace Na Radosti,mezi
místní štamgasty. Slovo dostaly i místní
spolky a závěrečný vstup byl věnován našemu

panu starostovi. Skládanka rozhovorů a
reportáží přinesla zajímavé informace
nejen o historii Chválenic, ale i o tom,
jaká je dnešní současnost a jak místní
vnímají život ve Chválenicích.
Pořad byl doprovázen laskavým slovem
pana reportéra, který slíbil, že až bude
příště projíždět Chválenicemi, zpomalí,
aby přispěl k většímu klidu v již tak rušné
obci, která je nádherná a zaslouží si být
i chválená,

jak to má dáno ve svém názvu. Kateřina BENEŠOVSKÁ
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PRO LÁSKU, RADOST A UŽITEK
Vážení čtenáři,
dovolte, abych Vás
v krátkosti seznámil

s naší  Základní orga-
nizací Českého svazu

chovatelů Chválenice.
Dle archivních záznamů byl Spolek cho-
vatelů drobného zvířectva založen na
podzim roku 1963. Spolek chová zvířata
pro krásu, užitek a potěšení. Při založení
měl 18 členů. Funkcionáři spolku jsou:
předseda – Kvídera Oldřich, jednatel –
Mencl Václav, pokladník – Cingroš Vladi-
mír, tetovatel – Havlíček Václav. O spolek
je velký zájem, přihlašují se další členové
z okolních obcí. Po jednom roce členství vystavují členové zvířata,
na která dostávají ceny a diplomy. Chovatelé odevzdávají na trh i
vejce od drůbeže, kterou chovají. 
Ve dnech 25. - 26. prosince roku 1967 uspořádala organizace Svazu
chovatelů drobného zvířectva ve Chválenicích 1. propagační výstavu
čistokrevných králíků, holubů a drůbeže. Výstava byla v sále Jednoty
u Cingrošů. Účast vystavovatelů byla značná. Vystavovatelé byli z
Chválenic, Želčan, Borku Nebílovského, Starého Plzence, Nezvěstic
i odjinud. Bylo vystaveno na 200 kusů různých zvířat. Účast návštěv-
níků byla značná. Na výstavě se dělaly též obchody. Prodalo se
mnoho králíků od 80,- do 180,- Kčs za kus a též mnoho holubů za
cenu 30,- až 70,- Kč za kus. Výstavu řídil Václav Havlíček a měla v
okolí ohromný ohlas. Bylo prováděno i hodnocení zvířat a uděleny
ceny nejlepším.    
Záhy po svém založení a uspořádání zmíněné propagační výstavy
členové spolku postupně vystavují na dalších výstavách konaných
kolem obce Chválenice, na těchto výstavách jsou vystavovaná zví-
řata hodnocena velmi kladně, patří k nejlepším expozicím a jsou
proto náležitě odměňována čestnou cenou.
Zvyšující se kvalitou a úrovní chovaných zvířat, roste počet členů
spolku a jeho řady se začínají pomalu a jistě rozrůstat. Největší roz-
mach zaznamenala organizace v průběhu 90. let minulého století,
kdy se počet členů blížil k padesátce. V té době chovali členové or-
ganizace drůbež vodní a hrabavou, králíky, holubi a nutrie, přičemž
již v té době chovaná zvířata patřila k nejlepším v kraji a i v mnohém
zastoupení ke špičkám v republikovém srovnání.
Trend úrovně a kvalita chovaných a vystavovaných zvířat se zvyšo-
vala i v porevolučních letech. Bohužel vlivem špatné politiky došlo
k poklesu výkupních cen kožek nutrií, což se projevilo negativním
jevem a to postupným snižováním členské základny. Bohužel již kon-
cem 90. let nebyl ve spolku organizován jediný zástupce tohoto
chovu, nutrie se nadále chovali jen pro osobní potřebu. 

V průběhu tohoto období se čle-
nové organizace pravidelně scházeli
na členských schůzích v pohostin-
ství ve Chválenicích,  určitou dobu i
v prostorách benzinové stanice ve
Chválenicích a od konce 90. let po-
řádají pravidelně členské a výroční
schůze v Želčanech, kde naše orga-
nizace našla svoje již dlouholeté zá-
zemí.
Jak je z tohoto článku patrné, již
celá desetiletí patřili a patří chvále-
ničtí chovatelé k úspěšným chova-
telům v rámci nejen  oblasti, kraje,
ale i republiky, mnohými vynikají-

cími úspěchy se mohou pochlubit někteří naši členové i na meziná-
rodní úrovni. Tento trend je zachován i v dnešní době, členové
chovají okrasné a poštovní holubi, drůbež vodní a hrabavou ve všech
velikostních zastoupeních, okrasné ptactvo, psy, kočky a v nepo-
slední řadě i kozy a ovce. 
V letošním roce jsme ve dnech 24. – 25. 1. 2015 uspořádali naši již
tradiční zimní výstavu, na které bylo vystaveno 264 ks holubů, 114
ks drůbeže vodní a hrabavé a 170 ks králíků. Výstava byla velice kva-
litně obsazena vystavovanými exponáty a byla po zásluze vystavo-
vateli a návštěvníky kladně hodnocena.
Další významnou akcí letošního roku bude pořádání Krajské soutěžní
přehlídky viandotek – memoriál Terčových a Speciální výstavy vlašek
s mezinárodní účastí, které se uskuteční  dne 28. listopadu ve vý-
stavní hale v Nezvěsticích pod záštitou a patronací naší organizace.
Na této výstavě bude ke shlédnutí 70 – 80 kolekcí vlašek, což před-
stavuje téměř 210 – 240 kusů vystavovaných exponátů ve všech
chovaných variantách a barevných rázech, téměř to samé zastou-
pení lze očekávat i u vystavovaných vyandotek.
Vyvrcholením letošní chovné sezóny bude pro některé naše členy
účast na 28. Evropské výstavě, která se uskuteční 13. – 14. listopadu
ve francouzských Métách. 
Bohužel, přes obrovské úspěchy našich členů nejen v republikové,
ale i mezinárodní úrovni se nedaří rozšiřovat naše řady. V současné
době je organizováno pouhých 17 členů, kteří počátkem sezony
2015 chovají 312 ks drůbeže, 82 ks králíků a 355 ks chovných holubů
včetně poštovních.
Vážení čtenáři, rádi bychom tohoto článku použili pro podpoření
případného zájmu nových adeptů toho nádherného koníčka, rádi
zorganizujeme pro zájemce, případně školku a školu přednášky na
této téma s prezentací a vystavením některých exponátů. Loučím
se s Vámi s chovatelským heslem „ pro lásku, radost a užitek“.  

Hostinec U Cingrošů ve 2. pol. 60. let (kresba J. Boehm)

Ing. Pavel KOVAŘÍK

PODPOŘTE AKCE SKK
Vážení spoluobčané, kamarádi, přátelé, ale hlaVně
děti Všeho Věku - ahoj,
v dnešním příspěvku vám všem chci nastínit vznik SKK, jeho činnost
a další rozvoj v rámci našich možností. 
Již sedm let organizuje  ing. arch. Lubomír Korčák se svou paní, za
pomoci manželů Čermákových a Mrázových fotbalový turnaj Čunča
Cup pro 12 - 16 mužstev. Při jeho 4. ročníku přišel nápad na založení
občanského sdružení - SKK, Sportovně kulturní klub. Tato verze se
ujala, neboť v obci zavál studený vítr v pořádání dětských akcí a se-
tkávání občanů. 
Začaly se plánovat hlavně akce pro děti - Vítání jara, Čunča Cup, Na-
učná stezka atd. V letošním roce máme za sebou Sportovní odpo-
ledne pro děti a dospělé (28.2.), Vítání jara (21.3.), čtyřdenní
cyklovýlet do Třeboně (7.5.)a vodáckou výpravu na Vltavu (4.6.).
Čeká nás 7. ročník Čunča Cupu (20.6.), Naučná stezka - Pohádkový
les (12.9.), Drakiáda (10.10.), Lampionový průvod s uspáním skřítka
Farškaláka a ohňostrojem (17.11.) a Mikulášská diskotéka “S čerty

nejsou žerty”. Hlavními organizátory akcí je trojice dříve uvedená,
spolu s manžely Petrlíčkovými a Kuchynkovými. Velký dík patří Ala-
novi Egrmajerovi, včetně jeho sponzorské podpory. Děkujeme i
ostatním sponzorům, o kterých napíši článek v příštím čísle Chvále-
nického trojlístku.

Je jen na vás všech, zda podpoříte naši činnost svou
účastí na pořádaných akcích, kde je vždy pro vaše prcky

připraveno nejedno překvapení. Přivítáme i vaši
pomoc. Jen pohádkový les vyžaduje účast

kolem 60 pomocníků. Veškeré finanční
prostředky na další akce máme od spon-
zorů, z přijatých výdělků akcí, od obec-
ního úřadu (mohl by více!). 

Děkuji vám za vaši pozornost a slovy našeho mi-
lovaného skřítka Farškaláka: “Vidím vás za slu-

níčka za tmy, kurňa, holky, kluci, pomozte jim
taky”. Všem, kteří nám pomáhají, obrovský

dík! Krásné léto plné slunce a pohody za
celé SKK přeje předseda

Milan JAN
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Pestré jaro s požárním sportem 

Želčanští hasiči mají již v letošním roce odpracováno spousty bri-
gádnických hodin. Snaží se udržovat okolí Kongresového centra,
konkrétně zde vybudovali opěrnou zeď a připravili prostor pro skla-
dování dřeva, upravili vjezd do garáže, vyčistili zdejší vodní nádrž
(14. 3. 2015), upořádali oblíbené rybářské závody aneb Ploutef fest
(8.5.2015) a  dětskou hasičskou soutěž CHOUZOVSKÝ RYBNÍK
(10.5.2015). Ani ve sportu muži a ženy nezaháleli. Zúčastnili se v Ne-
zvěsticích 26. 4. 2015 okrskového kola v požárním sportu. Ženy ob-
sadily krásné 3. místo a muži 5. místo v konkurenci 14 ti sborů. I v
letošním roce se ženské i mužské družstvo zúčastní závodů zařaze-
ných do Ligy 9. okrsku. 

Chválenické hasičky se letos zúčastnily krajského kola v požárním
sportu, které se konalo v sobotu 6.6.2015 v Domažlicích. a postou-
pily do národního kola, na Mistrovství České republiky v požárním
sportu, které se koná 26.-28.6.2015 v Trutnově. Děvčata zde budou
bojovat již o 14. titul mistryň České republiky. 

V čase od posledního vydání Chválenického trojlístku dodnes žel-
čanští mladí hasiči pilně trénovali a užívali si závodní atmosféry a
zážitků na dětských hasičských soutěžích zařazených jak do Ligy Mla-
dých hasičů okresu Plzeň jih tak a do oblastní ligy 9. okrsku 

nazvanou „ PLAMEŇÁK“. V době kdy čtete toto vydání, mají již mladí
hasiči ze Želčan letní závodní hasičskou sezónu úspěšně za sebou a
zaslouženě si užívají „hasičských prázdnin“.
A jaká ta naše letní sezóna vlastně byla? Musím děti pochválit, se-
zóna se povedla. Děti s vedoucími objezdili závody v Dobřanech (28.
2. 2015), Oplotu (21. 3. 2015), Chlumu (25.4.2015), závodily i na do-
mácí půdě v Chouzovech (10.5.2015), dále v Nezvěsticích
(17.5.2015), ve Šťáhlavicích (23.5.2015), na okresním kole hry PLA-
MEN  v Nepomuku (6.-7.6.2015), kde zvítězily a postoupily na kraj-
ské kolo, které se konalo v Trnové (Plzeň-sever: 13.-14. 5. 2015). Více
informací o krajském kole najdete na str. 4. Deset statečných, kteří
bojovali na kraji: Vašek Kasl, Bětka Jermářová, Kateřina Řežábková,
Filip Basl, Adélka Červená, Jana Palečková, Nikola Moláčková, Ště-
pánka Boehmová, Kateřina Škalová a Michal Vimr. Poslední závod
před prázdninami absolvovaly děti ve Dnešicích (21. 6. 2015). Na
všech závodech obsazovaly místa nejvyšší a odvážely si domů ze
soutěží nejen krásné zážitky, ale i pěkné medaile a poháry. Výsled-
kem snažení mladších i starších žáků v této Lize mladých hasičů
Okresního sdružení hasičů Plzeň-jih pro rok 2014/2015 je jejich cel-
kové suveréní vítězství  v obou kategoriích. Jak mladší, tak starší žáci
zvítězili v Lize a obhájili tak i svoje prvenství z předchozího ročníku.  

Pro přiblížení atmosféry z hasičských závodů přinášíme krátký článek
Kateřiny Škalové, členky vítězného soutěžního družstva SDH Žel-
čany. Pokusí se vám stručně popsat svými slovy nejnáročnější závod
- okresní kolo hry Plamen, které se letos konalo v Nepomuku: V so-
botu jsme se sešli, stejně jako před každým závodem před hasičár-
nou v Želčanech. Tam vedoucí naložili nářadí a my jsme se rozmístily
do aut a do „furgonu“. Když jsme přijeli na soutěž postavili jsme si
stan, aby na nás nesvítilo sluníčko. Potom jsme si vyzkoušeli jednot-
livé překážky a šli jsme na nástup. Protože jsme měli startovní číslo
2, závodili jsme hned po skončení nástupu. Jako první byla štafeta
CTIF. Jelikož to byla úplně první disciplína, tak jsem se bála, abych
to nepokazila. Stála jsem na 4. úseku. Po výstřelu startéra se mi roz-
bušilo srdce, dívala jsem se, jak to holky na úsecích přede mnou zvlá-
dají. Když došlo na moji předávku s Janou, už jsem na strach
zapomněla, rozběhla jsem se co nejrychleji, podlezla laťku, tak aby
nespadla a předala jsem štafetovou proudnici Dominikovi. Štafeta
se povedla, zvítězili jsme a tak jsem nastupovala na další disciplíny
už s menším strachem. Po odběhnutí disciplín: štafeta 4x60m, útok
CTIF  a požární dvojice jsem měla já, Štěpka a Michal volno, jelikož
my 3 jsme jako nejmladší dnes neběželi požární útok. Moc jsme si
pochvalovali, že v areálu, kde jsme závodili bylo koupaliště. Hned
jak jsme měli volno, šli jsme do vody. Když naši startovali v poslední
disciplíně, požární útok, šli jsme jim fandit. Byli to první pokusy. Naše
družstvo zvládlo útok pěkně, ale Spálenému Poříčí, našemu největ-
šímu soupeři, se nepovedl, takže jsme mohli už jen doufat, že ve dru-
hém pokusu nedají lepší čas než my. Když jsem viděla, že mají i ve
druhém pokusu horší čas, rozběhla jsem se k našemu družstvu a byla
jsem strašně šťastná, že jedeme
na „kraj“.

NA NÁVŠTĚVĚ U NAŠICH HASIČŮ

Muži a ženy SDH Želčany

Úspěch chválenických hasiček

Tradiční rybářské závody Ploutef Fest v Želčanech v květnu 2015

Složení soutěžního družstva, které se letos hodně obměnilo:Andrea
Nolčová, Lucie Hirmerová, Lucie Reinwartová, Barbora Boukalová,
Barbora Škodová, Barbora Šubrtová, Matina Jůzková, Dominika Cal-
tová, Monika Marešová a Markéta Marková

Návštěva u nejmenších Soptíků

Z dětské hasičské soutěže Chouzovský rybník

Připravila Jana ŠKALOVÁ
Foto  Tomáš NAVRÁTIL
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MILÍ ČTENÁŘI,
MOŽNÁ JSTE SI BĚHEM POSLED-
NÍHO POLOLETÍ VŠIMLI, ŽE CHVÁLE-
NICKÉ OBECNÍ WEBOVÉ STRÁNKY
PROŠLY NEJVĚTŠÍ REKONSTRUKCÍ ZA
POSLEDNÍCH PATNÁCT LET. DO-
VOLTE, ABYCHOM VÁS SEZNÁMILI S
NOVINKAMI NA WEBU OBCE A
PROVEDLI STRUKTUROU ZMĚN:
První, čeho jste si na obecních
stránkách mohli všimnout je
nová fotografie v záhlaví strá-
nek. Snímek představuje
ústřední ves, Chválenice s typic-
kými dominantami krajiny - kos-
telem sv. Martina a zříceninou
hradu Radyně.
Stránky byly pro větší přehled-
nost rozděleny na tři základní
vstupní portály - Obec, Úřad,
Kontakt. Na stránkách se nově
objevily zvukové záznamy hlá-
šení obecního úřadu a monitor
nemovitostí. Další novinkou
obecních stránek je rubrika
Chválenický trojlístek, kde si mů-
žete stáhnout a přečíst všechna
čísla našeho časopisu. V nejbližší
době by se v této rubrice měly
objevit i další záležitosti týkající
se časopisu.
Rozšířen byl také obsah rubrik
informujících o dění mezi chvá-
lenickými a želčanskými dobro-
volnými hasiči.
Zcela jsme přepracovali rubriku
Informace o obci a Události v
obci. Více než v minulosti věnu-
jeme pozornost historii, přírodě,
vycházkám do blízkého okolí a
výletům do vzdálenějších míst
dosažitelných z naší obce. 
Rádi bychom vás upozornili také
na obnovené a rozšířené foto-
grafické galerie  na chválenic-
kých stránkách. Představují nám
Chválenice, Želčany, Chouzovy a
kostel sv. Martina v průběhu
jednoho roku a seznamují ob-
čany i turisty s bližším a vzdále-
nějším okolím obce.
Pokud se chcete přesvědčit o
všech změnách, které chceme
navíc rozšířit o grafickou pře-
stavbu webu, navštivte obecní
stránky www.chvalenice.cz.
Webové stránky jsme propojili s
úložištěm Flickr, kde si můžete
na stránce Historické Chválenice
prohlédnou historické fotografie
ve vysokém rozlišení, rozdělené
do řady alb: mj. Zemědělský
život, Škola a školáci, Obchody a
obchodníci, Hostinec Na Ra-
dosti, Práce s dětmi a mládeží,
Slavnostní okamžiky, Sport ve
Chválenicích ... Tato alba najdete
na https://www.flickr.com/pho-
tos/132075895@N04/sets.

PRŮVODCE NOVINKAMI NA WEBU
INZERCE

Jiří SANKOT

Obecní stránky a galerie FLICKR
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KAM ZA KOUPÁNÍM DO OKOLÍ OBCE
V letním čísle ChVáleniCkého trojlístku
Vám přinášíme přehled nejbližšíCh kou-
pališť (do 10 km), která obklopují naši
obeC. pokusili jsme se pro Vás zjistit, V
jakém staVu se některé Vodní ploChy na-
Cházejí a zda je budete moCi V horkýCh
letníCh dneCh Využít pro zChlazení. 
nejbližší a méně známá koupaliště jsme
pro Vás VyfotografoVali, abyste si o je-
jiCh současném staVu mohli udělat před-
staVu. přejeme Vám hezké léto u Vody!

BLOVICE - 7,5 KM: pří-
rodní koupací biotop, se
nachází při cestě z Luční
ulice do chatové oblasti
Kamensko. Vzhledem k
velké návštěvnosti dopo-
ručujeme koupání dopo-
ledne a večer, kdy je míň
lidí.Vstupné: 30,-Kč/do-

spělí, 20,-Kč/dítě

NEZVĚSTICE - 3,5 KM: koupaliště
s velkým bazénem (50x25m; 1,1m -
2,7m skluzavka) pro plavání a měl-
kým dětským bazénem (25x10m;

0,2m-0,6m). Součástí koupaliště je
občerstvení s možným posezením a

tanečním parketem. V poslední
době prošel areál rekonstrukcí, ale
koupaliště je zatím nenapuštěno.

Vstup je volný. 

VLČTEJN - 2 KM: jde
o nádrž po pravé

straně hlavní silnice
na České Budějovice.
V současné době je
zde špatná kvalita

vody, a koupání proto
nedoporučujeme.

ŽELČANY - 700 M:
jde o vodní nádrž za

kravínem, po levé
straně silnice do Če-
ských Budějovic. Je
zde špatná kvalita
vody, nedoporuču-
jeme ke koupání.

STŘÍŽOVICE - 2 KM: funkční kou-
paliště s přírodním zdrojem v údolí

Střížovického potoka se skluzavkou
pro děti, trávníkem na nerušené
opalování či stínem pod okolními

stromy je ideálním místem pro strá-
vení horkého letního dne.

CHLUM - 3 KM: nová nádrž určená ke koupání-
vám poskytne i krásný výhled do okolní krajiny.

Jako na dlani zde budete mít také Chválenice. V
současné době se nádrž na Chlumu napouští.

LHŮTA - 9,5 KM:
přírodní udržované
koupaliště s či sko-
kanským prknem 2

m nad vodou

STARÝ PLZENEC - 
7 KM: koupaliště s vy-

dlážděným břehem, sko-
kanským prknem a věží,
dětským hřištěm a hřiš-
těm na volejbal, toale-
tami a občerstvením.

Platí se vstupné.

LOSINÁ - 4,3 KM: beto-
nová nádrž s přírodním

zdrojem určená ke koupání.
Nádrž je obklopena trávní-

kem vhodným k opalování a
hraní her. U bazénu můžete
využít skokanské prkno. Po-
dobné koupaliště je také ve
Šťáhlavech (6 km) a v Ne-

bílovech (5 km).

ČIŽICE - 6,3 KM:
Umělá vodní nádrž
(venkovní bazén).

Dětské brouzdaliště
a skokanské prkno je

taktéž k dispozici.
Bazén má rozměry
cca: 50x20 metrů s
hloubkou od 1,4 m

do 2 metrů.

Připravila Jana ŠKALOVÁ
Mapa Jiří SANKOT
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Naučná stezka Nebílovy vede okolo stejnojmenné obce 3 km od
Chválenic. Stezka je 5,7 km dlouhá a byla Slavnostně otevřena 1. 5.
2006. Je zaměřená na historii,
faunu a floru Nebílov a jejich okolí.
Má 5 zastavení a je dobře značena.
Začátek trasy je vedle zámku, odtud
se pokračuje přímo do bývalé
osady Prusiny. Osada leží v místě
sídliště slovanské kultury, byly zde
nalezeny tři objekty mohylové kul-
tury ze střední doby bronzové. V
osadě se dnes nachází kostel s bývalou
školou a hřbitov. Barokní kostel sv. Ja-
kuba se tyčí na vysokém návrší a je do-
minantou krajiny. První zmínka o kostelu
pochází z roku 1366. Současná barokní
stavba pochází z roku 1722, přestavbu in-
icioval nebílovský pán Adam Jindřich ze
Steinau, který také zavedl lidumilnou tra-
dici „bochníčkových mší“, kdy poddaní ob-
drželi po bochníčku chleba. Každoročně se zde koná v červenci
tradiční pouť na Prusinách a v září "Prkule" - Prusinské kulturní léto.
Na této první zastávce jistě neodoláte nádhernému výhledu do
okolní krajiny.
Následující zastavení se nazývá Nejsvětější trojice. Jedná se o sloup
se sochou Nejsvětější trojice z poloviny 18. století. Byl postaven Heř-
manem Černínem z Chudenic. Posedět zde můžete na připraveném
sezení a zdejší krajinu tu máte opět jako na dlani.
Třetí zastavení je na rozcestí do Štěnovického Borku a Čižic, kde stojí
Beštojc kříž. Nechali jej postavit v roce 1880 manželé Jan a Anna
Brejchovi z Nebílov, na kraji svého pole „V Dolích“. Jejich přáním
bylo, aby v době tzv. Krížových dnů, kdy tudy chodil prosebný prů-
vod s knězem z Prusin, mohlo se i zde procesí zastavit, a mohlo
také zde být čteno svaté evangelium. Písmo vyryté do žulového ka-
mene je dnes bohužel jen velmi špatně čitelné. V horní části žulo-
vého sloupu se nacházel litinový kříž. 
Stezka dále pokračuje ke kapli sv. Barbory, která byla postavena v
roce 1859 nad pramenem „zázračné vody“. Řada z vás jistě zná ně-
kterou studánku, která je energetická a léčivá. V řadě případů se
jedná o místa, kde v minulosti došlo ke zjevení Panny Marie, nebo
došlo k zázračnému uzdravení a podobně. Na těchto místech se do-
poručuje meditovat a hledat genia loci, ale především nechat vodu

samotnou, aby nám
pomohla s uzdrave-
ním.
Říká se totiž, že stu-
dánka u kapličky
svaté Barbory má
zázračný vliv na po-
tenci a na funkci le-
dvin a močového
ústrojí. Za zmínku
stojí i to, že v okolí
kapličky jsou lesy
bohaté na houby. 

V okolí Chválenic, Želčan a Chouzov se nachází celá řada  dalších
naučných stezek, které můžete během léta navštívit. Jejich pře-
hled najdete mimo jiné na webových stránkách obce,
www.chvalenice.cz. 
Historie, příroda a kulturní život ve Chválenicích, Želčanech a
Chouzovech jsou také velmi bohaté a zasluhují si naši pozor-
nost. Předkládáme vám návrh naučné stezky, která by propojila
Chválenice, Želčany a Chouzovy a zároveň zužitkovala vše, co
obec Chválenice nabízí.
Nabízíme vám, čtenáři a občané, možnost vyjádřit se k návrhu
naučné stezky. Můžete využít své vycházky a znalosti obce a je-
jího okolí a navrhnout stanoviště. Pomoci vám mohou i nové
rubriky na stránkách obce Chválenice.

VYDEJTE SE NA NAUČNOU STEZKU
Posledním zastavením je Rajč. Zde se dozvíte něco o historii a sou-

časnosti Nebílov a také o sadech Nebí-
lovy, kde se pěstují ovocné stromy. Pak

se po silnici vracíme zpět k zámku,
postavenému v r. 1706 v barokním
stylu na místě bývalé tvrze. Zámek
je nově zrekonstruován a od roku
1998 zpřístupněn veřejnosti. Inte-
riér je vybaven barokním a rokoko-
vým mobiliářem a díky jeho

nejčastějšímu motivu - květinám - se zámku
říká Květinový. Kromě bežných prohlídek se na zámku konají
koncerty, divadelní představení a jiné kulturní akce a v kapli i
svatební obřady. V posledních letech přibyly i slavnosti piva.

Malé pivovary zde prezentují své výrobky a nechybí ani kulturní vy-
stoupení.
Nakonec můžeme své kroky stočit k místní restauraci u Bendů, kde
mají dobré, řízné pivo. Za zmínku stojí i zajímavá groteskní freska
na zdi u stolu místních štamgastů.
Stezka je vhodná pro pěší i cyklisty, projít se dá i se sportovním ko-
čárkem. Terén je jen mírně kopcovitý a lehce zvladatelný. Do Nebílov
je možné z Chválenic dojít příjemnou lesní procházkou nebo dojet
autem a zaparkovat jej buď nad obcí (zdarma) nebo u zámku (pla-
cené).Pokud usednete na kolo, projedete stezku zhruba za 2 hodiny
i s dětmi. Pěšky se na tuto stezku vypravíme s Chválenickými ženami
22. srpna. Plánujeme pěší výlet. Sejdeme se v 9.00 hod u pergoly u
rybníka. Projdeme si celou stezku, tempo bude vlažné, nebudeme
spěchat. Během cesty se pokusíme „ulovit“ jednu z geokeší, které
tato stezka nabízí. Kdo bude chtít, může s námi navštívit zámek, kde
bude v tomto období probíhat výstava Jaroslavy Zborníkové, která
tak dlouho hledala restaurátora, který by opravil panenky z její
sbírky, až se to naučila sama.

Co je geokeš a geocaching?
Geocaching je dobrodružství, které vás může přivést na krásná, i ta-
jemná místa, nebo i na místo, kde jste nikdy před tím nebyli.Na světě
je již přes 2 miliony geokeší. Abyste mohli začít s hledáním geokeší,
stačí vytáhnout mobilní telefon nebo GPS navigaci. Souřadnice pro
vyhledávání geokeší naleznete například na těchto webovkách:
http://www.geocaching.com. Pak můžete vyrazit do terénu hledat
geokeš, kterou jste si vybrali k „ulovení“. Geokeše mají různé velikosti
a tvary, liší se složitostí své dostupnosti. Můžou se nalézat pod zemí,
ve vzduchu ve vodě. Součástí každé geokeše je zápisník tzv. logbook,
do kterého se nálezce zapíše, a různé  drobné „poklady“. Jeden z nich
si můžete vybrat a vzít na památku. Podmínkou však je vložit do geo-
keše na výměnu jiný svůj předmět, který si později bude moc vzít
další nálezce. Svou „odlovenou“ geokeš poté můžete zaregistrovat
na blogu. My se během srpnového výletu do Nebílov pokusíme na-
lézt geokeš, která je součástí nebílovské stezky.Jedná se o geokeš
kategorie „mystery“. Lze tedy očekávat náznak tajemna.Je uložena
nedaleko od kostela v Prusinách. K souřadnicím se jednoduše dosta-
nete tak, že si očíslujete od 1 do 7 písmena v názvu keše a dosadíte
do vzorečku N=S(I+S)° UY.SIN, E=PU° RI.(S-U-P)(P+Y)S. Keš oslaví 2.
listopadu 2015 již 10 let trvání.

Chcete naučnou stezku také u nás?
Kateřina BENEŠOVSKÁ

Prusiny
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Kaktusové království uprostřed vsi
Do opravDového kaktusového ráje jsem měla možnost nahléD-
nout na zahraDě u pana Radka Vaňka. zvenku nenápaDný skleník
ukrývá opravDové poklaDy. hneD při vstupu jsem se musela mírně
sehnout, abych se propletla mezi trsy hroznů vinné révy, která
se pne poDél celého skleníku a Dotváří atmosféru zeleného ráje.
z úst mi vychází první otázka – kolik jich tu máte? „já ani nevím“,
oDpovíDá raDek s úsměvem a ukazuje mi svůj první kaktus, který
ho k této zálibě zaveDl. má ho ještě po své babičce, která v něm
zřejmě nevěDomky probuDila lásku k těmto uhrančivým rostli-
nám.oD svých 10 let postupně rozšiřoval svou sbírku, která se
časem rozrostla natolik, že ze skleníku vytlačila sazenice paprik,
pro které raDěji vystavěl Další skleník. i tak již mnoho místa na
Další exponáty nezbývá, raDek však zastává názor, že je lepší mít
méně Druhů, ale Dobře pěstované.

Který je pro Vás ten nej-
cennější, nejmilejší? 
Astrophytum asterias,
vypěstovaný ze semínka.
Jak dlouho roste takový
kaktus ze semínka?
Roky, i desítky let.
Slyšela jsem, že správně
pěstovaný kaktus je ten,
co je  nejplacatější, je to
pravda?
To je spíš nesmysl, kak-
tus by měl vypadat tak,
jako kdyby rostl v pří-
rodě, přirozeně.
Jak obohacujete svou
sbírku?Kde si opatřujete
nové exempláře, přece
není jednoduché sehnat
druh, který ještě ne-
máte?
Objednávám si semínka,

většinou v Chrudimi, roubuji jen když je některý kaktus „nemocný“
abych ho zachránil.
Kolik času kaktusům věnujete? (Radek se opět usmívá a jako
každý, kdo je pro svůj koníček zapálený odpovídá):
Málo.Není to tak časově náročné. Zalévám jen ráno, většinou v so-
botu, kaktusy jsou jedinné rostliny, které jsou schopné brát si vodu
i v noci. 
Dále se však dozvídám, že přes zimu to již taková „brnkačka“ není.
Skleník je zapotřebí vytá-
pět, a Radek zatápí ve
svém království téměř
každé ráno. Vybudoval si
totiž vlastní vytápění
přímo uvnitř skleníku. 
Pokud během tří dní peč-
livě přikládám do kamen,
kouřovod teplo rozvede dál
do skleníku a pomocí venti-
látoru je ještě lépe rozptý-
leno. Žulové kameny
během tří dnů teplo pohl-
cují a další dva dny jsou pak
schopné jej vydávat zpět.
Zažil jsem už zimu, kdy bylo
venku -25º C a ve skleníku bylo teplo. V létě jde teplota uvnitř skle-
níku do extrému až 50º C. Pořídil jsem si proto bimetalový teploměr,
lihové a rtuťové tuto teplotu nevydržely a praskaly.

Neuvažoval jste někdy, že byste se za kaktusy vypravil do jejich do-
moviny do jižní Ameriky?Byl jste někdy v exotických destinacích,
kde se dají tyto skvosty sehnat?
Byl jsem ve Španělsku v Blanes, kde je jedna z nejhezčích a největ-
ších botanických zahrad. Mým snem je samozřejmě Peru a Bolívie.
Říká se, že kdo se alespoň jednou nepopíchal o kaktus - není kak-
tusář, jak jste na tom Vy, byl už nějaký úraz?
Samozřejmě byl, když jsem přikládal do kamen, zavrávoral jsem a
zády jsem spadl do kaktusů za mnou. Ostny mi pak musela vyndavat
manželka a tři dny jsem to měl pořádně podebrané.
Když už jsme u té léčby, máte i kaktusy, které se dají využít třeba
v medicíně?
Fenomén na jakékoliv úrazy jako jsou popáleniny, řezné nebo po-
debrané rány, je Aloe arborescensis. Já jí mám ještě po babičce. Ka-
marádi si pro ní ke mně chodí pravidelně.
A jak je to s obsahem meskalinu v kaktusech? Dříve se diskutovalo
o tom, že  pěstování těchto exemplářů by mělo být přestupkem či
dokonce trestným činem, jaká je situace dnes?  
2/3 kaktusů mají narkotické účinky, ale v našich podmínkách obsa-
hují téměř zanedbatelné množství těchto látek.
Otázka na závěr, jak se stát kaktusářem? Co poradíte nováčkům,
které tento rozhovor možná navnadí k tomu, aby se o kaktusy za-
čali také zajímat.
Začátečníkům bych doporučil rod Echinopsis. Zalévat pouze, když je
zem suchá. Měla by být propustná, aby přebytečná voda mohla pro-
téct ven, 1/3 zeminy, 1/3 rašeliny a 1/3 písku. Přes zimu kaktusům
dopřát odpočinek, od října již téměř nezalévat.

Při prohlídce kaktusového králov-
ství jsem slyšela jména jako
Opuncia microdaisis, Astrophy-
tum asterias, Echinofossulocactus
zacatecasensis a samozřejmě
mnoho dalších latinských názvů.
Radek všechny názvy sypal z ru-
kávu a není divu, znalosti získává
z různé literatury. Řeč přišla i na
Indiány a jiné další zajímavosti o
kterých má Radek široký přehled.
Čas strávený mezi kaktusy utekl
neskutečně rychle a já bych Rad-
kovi ráda popřála, aby se mu vy-
plnil jeho sen, a mohl se vydat na
cestu mezi kaktusy do jejich rod-
ného prostředí, do Ameriky.

ZÁLIBY UKRYTÉ ZA ZDMI DOMŮ

Připravila Kateřina BENEŠOVSKÁNejstaršímu kaktusu je již 40 let:

Radek Vaněk uprostřed svého království

Opuncia microdaisis
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Přestože v neděli 4. března 1945 vládlo na ulici nevlídné Počasí
a sněžilo, ve chválenickém hostinci u cingrošů bylo Po celý den
živo. chválenický kmen delawarů ten den ilegálně Pořádal v ne-
vytoPeném sále hostince svůj První sněm. od sobotního večera
Probíhaly Práce na výzdobě sálu. uProstřed je-
viště stál totemový kůl, nad kterým se klenul
náPis „s modrou oblohou“. Po levé straně je-
viště visel zákon lesní moudrosti s obrazem in-
diána a na Pravé straně Portrét zakladatele
zálesáckého hnutí ernesta thomsona setona.
na Podlaze byl namalován čtyřramenný svícen
se svíčkami PřilePenými k jednotlivým rame-
nům. za oPonou se v zimě choulili noví ucha-
zeči o Přijetí do kmene delawarů. dosavadní
Příslušníci kmene, kteří se odmítli sklonit Před
nacistickou okuPační mocí, dokončovali Pří-
Pravy na slavnostní okamžik. byl mezi nimi i za-
kladatel kmene delawarů miroslav němec alias uncas
…
Miroslav Němec žil v domě č. p. 60. Ve druhé polovině 19. století
do domku lidé z celého okolí chodívali k jeho dědečkovi, samaritá-
novi chválenického hasičského sboru. Spravoval jim zlomeniny a
ošetřoval drobné úrazy. Miroslavův tatínek, Benedikt Němec, trhal
místním lidem nemocné zuby, a tak se pro drobnou a nenápadnou
usedlost vžila po chalupě přezdívka „U Doktorů“. 
Miroslav se narodil v roce 1917. Svět, do kterého přišel, byl ovliv-
něn novými myšlenkovými proudy. Mezi mládeží si našly ob-
libu také Junák a zálesáctví.  První junácký klub, Družina
lišek vedená Fortunátem Tomanem, zazářil ve Chváleni-
cích na pouhé čtyři roky (1920 – 1924). Tehdy byl Mi-
roslav Němec ještě dítětem, ale o pár let později jej
již vzrušovaly zálesácké (woodrcrafterské) myšlenky
lesní moudrosti, sepsané počátkem století britským
spisovatelem E. T. Setonem. Woodcrafteři hledali in-
spiraci v dokonalém světě indiánských kmenů, vě-
řili, že indiáni byli posledními skutečnými muži a
nositeli přirozené moudrosti. Romantická touha po
návratu k lidství a přírodě byla doplněna hlubokou
vírou v Boha a láskou k rodnému kraji a vlasti. Mos-
tem mezi různými zálesáckými proudy byla pravi-
delná setkání na Waldenu v Nízkých Tatrách.
Náčelníkem čsl. woodcrafterů byl Dr. Viliam Valovič zvaný
Manoki. Velké nadšení mezi československými zálesáky vzbu-
dila návštěva tvůrce hnutí E. T. Setona v Československu roku
1936. Podnítila mnohé stoupence a obdivovatele zálesáctví
k vybudování vlastních indiánských kmenů. Jedním z těchto
lidí byl devatenáctiletý chválenický mladík Miro-
slav Němec.
Miroslav studoval ve 30. letech 20. století Kla-
sické gymnázium v Plzni. Projevovalo se u něj spi-

s o v a t e l s ké ,
filozofické a básnické nadání.
Verši přispíval do plzeňského stu-
dentského časopisu „S“. Z těchto
básní později vznikla sbírka Odde-
chy noci.
Miroslavův chválenický klub přijal
jméno indiánského kmene Dela-
warů, popularizovaného v knize J.
F. Coopera „Poslední mohykán“.
Miroslav Němec se stal náčelní-
kem kmene chválenických Dela-
warů a z knihy Poslední mohykán
převzal i jméno mohykánského
náčelníka Uncase. V této době již
zahájil studia bohemistiky a filo-
zofie na Filozofické fakultě v
Praze. Vysoká škola byla výbor-
ným místem pro setkávání s mla-
dými lidmi z celé republiky. 

V roce 1938 dostal náčelník Uncas pozvání od ná-
čelníka Ligy čsl. woodcrafterů Manokiho na setkání
ve slovenském Waldenu. Radost však překazila ne-
čekaná rána – odtržení Slovenska a nacistická oku-
pace. V listopadu 1939 byly uzavřeny vysoké školy
a náčelník Uncas nemohl dokončit studia na filozo-
fické fakultě. 
Koncem roku 1940 byl nacisty zakázán Junák. Wo-
odcrafteři měli větší štěstí. Protože se věnovali
„pouze“ romantickému životu v přírodě a zdoko-
nalování osobnosti, bylo woodcrafterské hnutí po-
voleno jako sportovní klub. Život zálesáků se
soustředil kolem pražských woodcrafterů, kteří po-
řádali výlety a tábory. V roce 1940 vytvořili tři bý-

valí Delawarové ve Chválenicích družinku, v jejímž
čele stanul jako náčelník dosavadní písmák Bílý Orel

Jaroslav Fremr. Každý člen odevzdával týdenní příspě-
vek 5 K. Za utržené peníze byly nakoupeny knihy. Družina se věno-
vala poznávání přírody a zdokonalování svých členů. Do roku 1944
se počet woodcrafterů opět rozrostl na  osmadvacet členů. Chvále-
ničtí zálesáci se účastnili táborů svých pražských bratrů na Stvořid-
lech na Sázavě. Vlastní tábořiště měli v Babších. Podnikali výlety k
Předenickým chatám, Kornatickým rybníkům, na Radyni, na Vlčtejn
a do Křimic. 
V roce 1944 bylo woodcrafterské hnutí zakázáno a přešlo do ilega-
lity. Pro zálesáky nastaly krušné chvilky. Nikdo z Delawarů nečekal

na oficiální obnovení zálesáckého hnutí. Dvanáct týdnů po sobě
se každý pátek scházeli v sále hostince U Cingrošů a připra-

vovali se na první sněm 4.3.1945. Před sněmem se Dela-
waři učili od bývalého náčelníka Uncase národní píseň

„Kde domov můj“ a kmenovou hymnu „Teče voda teče“.
Sněmovní kniha, kterou věnovali Delawarům pražští

woodcrafteři, je jedinou kronikou, která se zachovala
do dnešních dní. Ostatní byly Miroslavu Němcovi za-
baveny při zatčení Státní bezpečností r. 1953. 
Přes nepřízeň počasí dorazili na sněm přátelé z okolí
- např. patnáct Pirátů z Plzně. Sněm začal po třetí ho-
dině odpoledne. Jako host dorazil i syn oblíbeného
chválenického obchodníka JUDr. Fortunát Toman,
který všechny nemálo svou řečí povzbudil. Proběhlo
přijetí nových členů a volby vedení kmene. Náčel-

níkem se stal Bílý Orel Jaroslav Fremr a osmadvaceti-
letý zakladatel kmene Uncas se ujal střežení
kmenového ohně. Kmen Delawarů se nyní dělil na tři

rody – chválenický, nezbavětický a losinské Jestřáby. Po
skončení sněmu vypukla volná zábava. V sále
bylo zatopeno a hostům se podávalo občer-
stvení – jahodníkový a heřmánkový čaj se záku-
sky a jablky.

Pokračování na str. 15

NEPOKOŘENÝ KMEN DELAWARŮ

Kresba malíře kmene Delawarů 
Adolfa Čečka z Chválenic

První svobodný sněm 
Delawarů 2. června 1945

Výlet na Vlčtejn 
v období Protektorátu
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Do volné zábavy po sněmu zasáhla naléhavá
zpráva – sál hostince musí být vyklizen, protože do
Chválenic jedou němečtí uprchlíci ze Slezska, kteří
zde budou ubytováni. Protože sněmovní místnost
byla uprchlíky obsazena až do konce války, konaly
se jarní schůzky v roce 1945 v přírodě, ve Džbánku.
Osm schůzek do dalšího sněmu bylo využíváno k
poznání různých druhů květin, stromů, souhvězdí,
cvičení uzlů a první pomoci. Delawarové začali také
vydávat svůj časopis nazvaný Mohykán.
2. června 1945 se uskutečnil druhý sněm kmene
Delawarů na Bendovic skalce. Byl to první sněm ve
svobodné vlasti. Každý týden následovaly tábory v
Babších, kterých se účastnili také Junáci z Plzně a z
Křimic. V září 1945 proběhl první veřejný táborový
večer Delawarů pro obyvatele Chválenic a Losiné
na Skalkách. Za zpěvu junácké hymny byla vztyčena
československá vlajka. V letech 1945-1946 pro-
běhly další sněmy. MNV věnoval Delawarům pro-
stor bývalého lomu pod Farskou skálou.
Woodcrafteři sem přenesli od bývalého sídla ně-
meckých světlometů chatu. Nově postavený a vy-
zdobený wigwam Delawarů se skládala ze dvou
místností – větší klubovny a menší noclehárny. Bohu-
žel, již v roce 1947 začal činnost Delawarů narušovat
odchod dospívajících příslušníků kmene.
Také osmadvacetiletý „ohnivec“ Uncas - Miroslav
Němec opustil Chválenice. Dokončil konečně studium
na filozofické fakultě a stal se středoškolským učite-
lem. Vyučoval na různých gymnáziích v pohraničí - v
Podbořanech, v Bílině a v Duchcově. Ve volných chví-
lích psal stále básně. Jeho pseudonymem bylo jméno
Láďa Pech.
Po nástupu komunistického režimu  bylo woodcraf-
terské hnutí zakázáno a počátkem padesátých let byly
zakázány i knihy E. T. Setona. Představitelé kmenů se
snažili myšlenky lesní moudrosti zprostředkovávat
tajně. Nad Miroslavem Němcem se začaly stahovat
mraky. Ublížilo mu i jeho duchovní zaměření. V roce
1950 byl režimem donucen vzdát se povolání učitele
a začít se živit manuálně. V roce 1953 byl Miroslav
Němec zatčen.  Byl souzen v rámci procesu se sku-
pinou katolických laiků. Obžaloba využila Němcovy
organizační účasti v programech Katolické akce i
šesti semestrů studia na Teologické fakultě v Olo-
mouci do roku 1952, kdy byla fakulta zrušena. Po
odsouzení byl nasazen do Jáchymovských dolů. 
Neudržovaná chata Delawarů pod lesem se začala
rozpadat. Mezitím vyrůstala nová generace hochů. Mezi nimi byl i
synovec náčelníka Bílého Orla Jaroslava Fremra Zdeněk. Parta začala
v roce 1957 využívat starou klubovnu a založila zde Trampskou
osadu Fort Adamson. Chváleničtí trampové založili kapelu a zpestřo-
vali různé kulturní akce. Účastnili se otevření autokempingu Annín
v r. 1959 a zváni byli i na pionýrské tábory.
Miroslav Němec zatím zažíval nejhorší léta svého života. V roce 1961
byl opět zatčen. Po roce jej z Valdic propustila amnestie. Střídal děl-
nická povolání a nakonec mu azyl poskytla západočeská pobočka
Archeologického ústavu ČSAV v Plzni. V té době se již začalo blýskat
na lepší časy. V letech 1968 - 1969 se směl vrátit k původní profesi
jako učitel na gymnáziích v Plasích a Rokycanech.

Ve společnosti došlo k uvolnění. Setonovy knihy byly opět vydávány.
Bývalí woodcrafteři se shromáždili kolem redakce časopisu ABC mla-

dých techniků a přírodovědců. Díky výzvě časo-
pisu „Nových 20.000 mil pod mořem“ ožila v roce
1966, téměř po dvaceti letech, ve Chválenicích
opět myšlenka woodcraftu - lesní moudrosti.
Chváleničtí hoši vytvořili posádku lodi Nautilus a
vedli si palubní deník. Začali se pod vedením bý-
valého delawarského náčelníka Bílého Orla Jaro-
slava Fremra a bratrů  Ernestových (synů Vlčího
Zuba Václava Ernesta) věnovat ochraně přírody,
rozpoznávání zvířat podle stop a stromů podle
listů, poznávání ptáků a historických památek, po-
řádání výletů, návštěvám řek a sběru odpadků.
Od redakce ABC získala skupina označení Klub
lesní moudrosti (KLM)-09. Starou klubovnu Dela-
warů spravoval od r. 1966 Svazarm, který v býva-
lém lomu provozoval střelnici. Od roku 1967 začal
KLM-09 využívat klubovnu spolu se Svazarmem a
směl si ji i vyzdobit podle svých představ. Patronát
nad Klubem lesní moudrosti – 09 měli členové
Vlastivědného střediska pro Chválenice a okolí při
Okresním vlastivědném muzeu v Blovicích Miro-
slav Němec a jeho kamarád JUDr. Fortunát
Toman. Schůzky klubu se konaly v domě Miro-
slava Němce. V červnu 1968 dosáhl KLM-09 tri-
umfu na soutěži klubů ABC v Rokycanech a získal

čestný titul „Setonův klub lesní moudrosti – 09“. 
V říjnu 1969 vznikl ve Chválenicích další klub ABC,
dívčí klub Červánky s velitelkou Ike - Pavlínou Rozu-
movou. Skupina zaměřená na znalost uzlů, dobro-
volné brigády, ruční práce a zásady první pomoci se
v prosinci 1969 spojila se SKLM-09. Kluby společně
opravily chatu kmene Delawarů a pořádaly výlety.
Poslední velkou akcí dívčí skupiny Červánky byla
cesta na natáčení televizního pořadu Vlaštovka do
Domu pionýrů na Pražském hradě v únoru 1971. V
pořadu se Červánky utkaly s dívčím klubem z Telic u
Tachova. Televizní soutěž, ve které chválenický klub

zvítězil, vysílala Československá tele-
vize 6. března 1971.
Normalizace poměry opět zvrátila.
Červánky a KLM 09 zanikly. Miroslav
Němec byl v roce 1970 opět zbaven
možnosti učit a ocitl se jako vrátný v
Dopravních podnicích města Plzně.
Rehabilitován byl až v roce 1990. Ve
Chválenicích pak obnovil spolu s
Bílým Orlem Jaroslavem Fremrem a
Rychlým Jelenem Fortunátem Toma-
nem kmen Delawarů, který se již sklá-
dal převážně z děvčat - dětí
někdejších členů KLM-09 a Červánků.
První sněm obnoveného kmene De-
lawarů proběhl na Farské skále v
srpnu 1990. S klubem začal spolupra-

covat i místní farář Páter Jiljí a jeho prostřednictvím se rozvinula
během 90. let v obci bohatá práce dominikánského řádu s chvále-
nickou mládeží.  Miroslavu Němcovi ubývaly síly. Zemřel v roce 1999
jako laický bratr dominikánského řádu. Na počátku 90. let jej do mo-
drého nebe předešli Václav Ernest a Fortunát Toman.
Jedním z přátel Miroslava Němce byl dlouholetý ředitel Archivu
města Plzně PhDr. Miroslav Bělohlávek. Proto je rozsáhlá pozůsta-
lost Miroslava Němce uložena právě zde. Jde mimo jiné o obsáhlou
korespondenci, zápis-
níky M. Němce, jeho
básně, rukopisy týka-
jící se obce Chvále-
nice nebo Němcovy
překlady Horatia a
Ovidia. 

NEPOKOŘENÝ KMEN DELAWARŮ
Pokračování ze str. 14

Palubní deník KLM 09

Červánky na výletě 
v roce 1970 
a jejich moto

Tajná schůzka 
Delawarů 

v 50. letech 
u rozhledny 

na Farské skále

Tábor Delawarů v r. 1992Jiří SANKOT
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4.7.2015: Buřtobraní v Chouzovech: od 14 h.
11.7.2015: 7. ročník Memoriálu Miroslava

Šebka: od 14 h. (SDH Chválenice)
22.8.2015: Putování po Nebílovské naučné

stezce (ČSŽ Chválenice): sraz
pod pergolou u rybníka v 9 hod.

12.9.2015: Naučná stezka a Pohádkový les
(SKK)

18.9.2015:   Veřejné zasedání obecního
zastupitelstva (ve Chválenicích)

10.10.2015: Drakiáda (SKK)

17. října 2015
Setkání rodáků a současných občanů

Chválenic, Želčan a Chouzov

Jedním z cílů současného
zastupitelstva Je mít v
obci uklizeno. snažíme se
proto o maximální míru
odvozu odpadu, nepotřeb-
ného materiálu a věcí od
obyvatel chválenic. sami
zastupitelé na to, Jak to
vypadá, nestačíme. občas
to ale vypadá, že si s tím
občané nevědí rady. do-
volte mi tedy trochu po-
moci.

Začal bych rozdělením do skupin:

Separovaný odpad
Do něho spadá to, co shromažďujeme v kontejnerech u bytovek,
nad velkým rybníkem, za prodejnou COOP, u obecního úřadu, v žel-
čanech ve dvoře č.p. 14 a v Chouzovech pod návsí.
- Do žlutého kontejneru patří umělé hmoty, obaly TETRAPAK.
- Do zeleného patří barevné i bílé sklo (případně bílé sklo do bílého
a barevné do zeleného).
- Do modrého kontejneru patří papír.   
Žluté a modré nám firma vyváží 1x za 14 dní, zelené a bílé na požá-
dání. Za svoz separovaného odpadu musíme platit. Za to pak dostá-
váme příspěvek za třídění odpadu a ten je stanoven podle
odhadované hmotnosti. Tímto postupem se nám vrací část nákladů
na odvoz. Pro dosažení finanční úspory byl zvětšen objem kontej-
nerů a prodloužena doba mezi jednotlivými odvozy. Platíme přitom
za manipulaci s kontejnery nikoli za jejich hmotnost. Z toho vyplývá
potřeba co nejvíce využít jejich objem, obaly sešlapat, abychom sku-
tečně odváželi odpad a ne vzduch.  
Komunální odpad
Je řešený vývozem popelnic v majetku občanů a oni také kryjí část
nákladů na odvoz. Poplatky za odvoz se hradí na začátku kalendář-
ního roku na OÚ podle četnosti vývozu. Uspořit se dá individuálně
správným tříděním a tím snížením počtu vývozů. Popelnice v každé
domácnosti je povinná. Kdo nezaplatí do 30. 6. 2015, tomu bude
vývoz ukončen. 
Bioodpad
Od letošního roku má obec za povinnost zajistit likvidaci tohoto od-
padu. Zvolili jsme možnost likvidace bioodpadu individuálním kom-
postováním. Každý majitel nemovitosti dostane zapůjčený od obce
jeden kompostér pro shromažďování tohoto druhu odpadu. Zkom-
postovanou hmotu může každá domácnost použít k hnojení za-
hrady, nezpracovanou část bude možné odvézt na výzvu obce do
přistaveného velkoobjemového kontejneru a hmotu nabídneme k
dalšímu využití společnosti AG-PRODUKT, a.s. 
Kromě této možnosti zůstává v provozu shromažďovací místo na
větve a trávu v oploceném prostoru u Jasanky otevřeném 2x v týdnu
v období vegetace, přes zimu podle zveřejněného rozpisu.

Starší oblečení, boty a
hračky
Pokud se budete potře-
bovat zbavit těchto věcí,
máme v obci proti kostelu
kontejner společnosti,
která je dále předává na
charitativní využití. Sem
patří ještě použitelné věci
zmíněného druhu. Věci
by měly být čisté a zaba-
lené do igelitových tašek,

soupravy a boty v páru vždy pohromadě. Co se vám již nehodí, ně-
komu ještě může posloužit.
Nebezpečný odpad
Je organizován 2x ročně, o termínu shromáždění, odvozu a o sorti-
mentu vždy informuje předem OÚ.
Elektronika a bílé zboží 
Tento druh je možné kromě využití svozu nebezpečného odpadu li-
kvidovat ve spolupráci se spolkem SDH Želčany, po dohodě s nimi
nebo na žádost na OÚ lze u občanů zařízení vyzvednout a odvézt.
SDH jej dále předá specializované firmě a výtěžek je použit na krytí
nákladů na odvoz případně na činnost sboru.
Zemina a stavební materiál
Tento druh materiálu není komunální odpad a obec není povinná
zabezpečovat jeho likvidaci. V obci jej nemáme možnost skládkovat,
proto jeho likvidace je možná pouze na řízené skládce mimo obec. 
Sběrný dvůr
Toto zařízení obec neprovozuje, proto jsme pro občany obce Chvá-
lenice smluvně dohodli možnost využít sběrného dvora ve Šťáhla-
vech, stačí doložit bydliště u nás v obci. Skládkování materiálu je za
úplatu a přesnější informace lze získat na webových stránkách Šťá-
hlavy, ceník bude i na našich stránkách.
Tímto jsem vyčerpal asi většinu toho, co vám doma může překážet
a nyní již i víte, kam co patří. Praxe ukazuje, že vyřešit situaci odvo-
zem věcí nebo materiálu do lesa, vyhozením do křoví nebo na jiném
místě nelze. Samo se to skutečně nepřesune tam, kde to má být a
takové počínání znamená založení černé skládky a je pokutováno.
Jsou určité metody, jak viníka zjistit, a jsme nuceni je používat a
tímto způsobem problémy řešit. 
Zaměstnanci obce jsou poměrně hodně vytíženi úklidem kolem kon-
tejnerů na separovaný odpad, kolem odpadkových košů a sběrem
odpadků po obci. Zpravidla se jedná likvidaci nepořádku vzniklého
něčí pohodlností nebo nepořádností. Měli bychom představu, jak
čas našich pracovníků využít účelněji například na úpravu zeleně
nebo údržbu obecního majetku.
Kdo si přesto nebude s odpadem vědět rady, může nás na OÚ požá-
dat o radu a myslím, že budeme schopni pomoci problém vyřešit.
Doufám, že společně se nám podaří zlepšit si-
tuaci s odpadem. Obec bude čistější a bude se
nám zde také lépe bydlet.

PŘED VELKÝM LETNÍM ÚKLIDEM

Akce plánované v dalších měsících
Místostarosta obce

Jiří Šustr
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Ahoj kluci a holky, tak se nám
blíží letní prázdniny. Ty jsou pro
vás děti nejkrásnějším obdobím
v roce.Jsem moc zvědavá jaké
dobrodružství na vás během let-
ních měsíců čeká. Určitě někteří

z vás pojedou s rodiči
někam do přírody, na
dovolenou, k babičce,
dědovi, na tábor a
možná i na nějaký

zajímavý výlet do okolí.
Svůj prázdninový zážitek

si můžete napsat nebo
nakreslit do „prázdninového
dokumentu“, ten si pak

pečlivě uschovejte, za rok či delší dobu, až jej opět vezmete do ruky, zjistíte, jaké byly ty předešlé prázdniny úžasné.
Svůj „prázdninový dokument“ můžete vhodit i do schránky naší redakce na obecním úřadu, a my se o váš zážitek rádi podělíme
s ostatními čtenáři. Můžete dále posílat i jakékoliv obrázky, třeba domalované
sovičky a koníky, které jsem si pro vás na této stránce připravila. Všechny
došlé výtvory otiskneme a koncem roku autory oceníme malými dárky.
Nezapomeňte také psát! Jestli během léta zažijete něco pěkného, zají-
mavého, veselého, hoďte to na papír a šup s tím k nám do redakce :-)

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

 

 
 

 
 
 
 

 
 

 

Dokážeš dokreslit koně a sovičku podle své fantazie?

Básnička
Červenec a srpen hřejí

na horách i u peřejí.
V tiché tůni pod strání
nejlepší je koupání.

Labyrint

Hádanka

Poznáš čí stopy
jsou na obrázku?

Můžeš hádat ze tří
možností:

A. slepice
B. bažant
C. sýkorka



 

  

 
  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 
 

 

 

 

 

 
 
 

 

 
 

 
 
 
 

 
 

 

 

 
 
 
 

 

 

 
 
 
 

 

Přílohu připravila Kateřina BENEŠOVSKÁ
Autor loga: Zbyněk BOEHM st.

 
 

 
 
 
 

 
 

 

Vyzkoušejte různé kombinace čar. Můžete zkusit i vzor s 3D efektem.

Jarda Jäger

Kristýnka Šavelová

Kája Fajfrlíková

Pojďte do světa magických čar, které ovládly již tisíce lidí na celém světě, pojďte
do světa ZENTANGLE!
Už jako malá holka jsem si ve škole při některých hodinách kreslila po sešitech a
různých  papírcích. Většinou jsem tuto zábavu provozovala během hodin dějepisu, kdy
paní učitelka celé hodiny vyprávěla a my děti jen poslouchaly.Ruce mi neustále šmejdily
po lavici a hledaly jak se zabavit. Tužky, papír a pravítko byly vždycky po ruce, a tak
vznikala různá dílka, nebo možná spíše čmáranice.Jaké bylo mé
překvapení, když jsem nyní objevila nový hit, kterému
se říká Zentangle a úplně mi připomíná mé školní
kreslení.Zentangle je zábavná forma umění pro
každého. K jejímu zvládnutí není vůbec potřeba mít
umělecké nadání, stačí máte-li chuť tvořit. Pomocí
kreslení jednoduchých a opakujících se vzorů lze vytvořit
během pár minut malé umělecké dílo.Naučíte se tvořit
nevšední, originální a dokonce relaxační obrázky. Zentangle
báječně slouží pro uvolnění po náročném dni ve škole, podporuje
tvořivost, zlepšuje paměť a náladu. Baví malé i velké. 
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